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Comencen les obres de pluvials
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I M P O RTA N T
Aquest setmanari no accepta com a 
seues les opinions expressades pels 
col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua 
firma, ni es fa responsable de l’autenticitat 
de la publicitat. Les col·laboracions ens 
poden fer arribar per correu electrònic a 
diariet@vinaros.es i no podran sobrepassar 
les 25 línies en Times New Roman (cp.12), 
excepte en el cas de partits polítics 
amb representació municipal que tenen 
assignat un espai fix. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, 
cognoms, domicili, telèfon, fotocòpia del 
DNI de l’autor, o bé, en el cas d’entitats, del 
representant responsable. No s’admetran 
pseudònims. La direcció no es compromet 
a publicar les col·laboracions que arriben 
després del dimarts a les 13 hores.

En escrits que requerisquen resposta sols 
s’admetrà un torn de rèplica.

VinaròsE L  D I A R I E T

X.Flores

El regidor d’Urbanisme, José Chaler, i la responsable d’Hisenda, María Cano, van comparèixer a la biblioteca 
municipal per detallar el destí dels 2,4 milions del romanent. A més de les ajudes directes als comerços, hi ha previstes 
diverses obres en infraestructures

La regidora d’Hisenda, María Cano i el responsable 
d’Urbanisme, José  Chaler, van explicar divendres 
16 d’abril a què destinarà l’Ajuntament de Vinaròs 
els 2.391.000 euros del romanent de tresoreria de 
l’exercici 2020. D’aquesta quantitat ja s’han reservat 
600.000 euros per a oferir les ajudes directes al comerç 
del Pla Vinaròs Reactiva que han d’aplicar-se en 
breu i s’ha abonat un extrajudicial de 27.000 euros. 
Els 1.763.000 euros restants, l’equip de govern ha decidit 
repartir-los en diverses accions i obres. Una d’elles és les 
rebaixes fiscals incloses en el Pla Eco que s’aplicarà l’any 
vinent i que afecta impostos com el de construccions 
(ICIO), la taxa d’obertura de nous negocis, la de llicència 
urbanística, la de recollida d’escombraries, i una baixada 
de l’IBI per aquells que aposten per instal·lar plaques 
fotovoltaiques. Per a això es destinen 440.000 euros 
d’aquest romanent al fons de contingència, import que es 
reservarà per a quan s’apliquen aquestes rebaixes fiscals. 
L’equip de govern també ha augmentat en 30.000 euros 
la partida de cultura, en poder realitzar-se actes i altres 
15.000 euros per a l’adquisició dels lots de Sant Joan, 
dins de la  Fira  i  Festes. També s’incrementa la partida 
d’ajudes per a la contractació de joves (Empuju i Emcuju). 
En matèria d’obres en diverses infraestructures es 
destinaran un total de 750.000 euros del romanent. 
El regidor d’Urbanisme, José  Chaler, va explicar al 
respecte que 100.000 euros s’incorporen a la partida 
d’ “estudis i treballs previs”. “Es tracta d’una partida 
que s’ha reduït molt a causa de la gran quantitat de 
projectes que s’han redactat enguany i que cal tornar 
a dotar convenientment”, va explicar l’edil socialista. 
Una altra de les partides que s’incrementarà amb 
100.000 euros serà la de manteniment de camins rurals. 
També es destinaran 35.000 euros per a modernitzar 

el polígon industrial de Planes  Altes,  completant la 
subvenció atorgada per la Generalitat de 165.000 euros, 
per a aconseguir els 200.000 euros que contemplava el 
projecte per a realitzar totes les actuacions de millora. 
D’altra banda, s’escometran les obres de millora dels 
pluvials de l’avinguda Barcelona amb altres 100.000 euros 
d’aquest romanent. Aquesta obra continua amb el pla 
de millora de pluvials iniciat pel govern local en diverses 
zones problemàtiques i canalitzar-les fins al riu Cervol per 
a minimitzar els riscos d’inundació quan es produeixen 
pluges torrencials. En aquest sentit, va avançar que 
aquesta setmana també s’inicien les obres de millora de 
pluvials de les avingudes Maria Auxiliadora i Llibertat. 

Urbanització del carrer Camaraes
També es s’invertiran 12.000 euros en el canvi de l’equip 
de so del pavelló poliesportiu municipal i s’urbanitzarà 
el carrer Camaraes, actuació per a la qual es destinaran 
230.000 euros. “Aquest entorn es troba dins d’una unitat 
d’execució i és necessària la seua urbanització, al no 
haver-hi ni voreres en els dos laterals de la part nord 
d’aquest carrer, donant així seguretat per als vianants en 
tractar-se d’un lloc molt transitat i pròxim a dues escoles”, 
va explicar.

Fanals solars a la costa nord
Finalment s’invertiran 30.000 euros a la instal·lació 
de 31 fanals solars en la costa nord en el que 
serà segons  Chaler  una prova pilot. “Serà des del 
carrer Donzella, pròxima al riu Cervol, fins a la zona del 
barranc de Saldonar. En cas que aquesta prova funcione, 
podria ser la solució a tots els problemes d’il·luminació 
existents en les costes turístiques nord i sud”, va 
concloure.

L’Ajuntament explica a què es destinarà  
el romanent de tresoreria del 2020

La urbanització del carrer Camaraes, la millora de pluvials de l’avinguda 
Barcelona o la instal·lació de fanals solars en la costa nord, entre elles

Ajudes per a la promoció 
de l’autonomia personal
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L’Ajuntament de Vinaròs ha resolt les Ajudes Parèntesi del Pla Resistir de la 
Generalitat Valenciana i abonarà un total de 558.709€ entre les 242 sol·licituds que 
s’han aprovat favorablement per part dels tècnics municipals. Cal destacar que en 
total s’han presentat 294, de les quals 28 no han complert els requisits, mentre que 
24 resten a l’espera de ser corregides per a poder rebre la subvenció.    
L’alcalde Guillem Alsina ha agraït la tasca realitzada pels tècnics municipals que, 
segons assenyala, “han treballat de forma intensa per a poder avaluar totes les 
sol·licituds presentades i fer l’abonament de les ajudes amb la màxima celeritat 
possible”. En el propers dies es farà l’abonament efectiu dels diners a les 242 
sol·licituds aprovades, pel valor de 558.709€, mentre es corregeixen les 24 que 
queden pendents, que un cop resoltes suposaran una ajuda de 55.226€.
Recordem que les Ajudes Parèntesi estan cofinanciades per la Govern Autonòmic 
amb un 62,5% (647.445€), la Diputació de Castelló amb el 22,5% (233.080€) i 
l’Ajuntament de Vinaròs amb el 15% restant (155.386€). En total es tracta d’una 
partida d’1.035.912€. Pel que fa a la quantia de les ajudes, s’atorgarà una partida 
màxima de 2.000€ per cada autònom o microempresa amb un màxim de 10 
persones treballadores en els sectors identificats. Així mateix, s’afegiran 200€ 
addicionals per persona treballadora afiliada a la Seguretat Social a data 31 de 
desembre de 2020.
Alsina ha anunciat que amb el sobrant dels 476.290€ es posarà en marxa l’Ajuda 
Parèntesi Fase II per a les empreses i autònoms que han quedat fora del Pla Resistir. 
La propera setmana s’informarà a les empreses dels sectors beneficiaris i dels 
terminis per a poder presentar les sol·licituds.

Sectors inclosos a l’Ajuda Parèntesi Fase II

Els sectors que es podran beneficiar són:

Impremta, arts gràfiques i edició 
Comerç al detall de pa, forns i pastisseries

Transport
Fotografia

Reparació de calçat i joieria 
Educació 

Rentat i neteja de peces tèxtils
Confecció de peces de vestir i joies

Lloguer de maquinària i articles

L’Ajuntament abonarà més de 
558.000€ de les Ajudes Parèntesi

S’han resolt favorablement 242 sol·licituds de petites 
empreses i autònoms dels sectors més afectats

La Regidoria de Política Social i Joventut informa que 
s’ha obert la convocatòria d’ajudes per a la promoció 
de l’autonomia personal de persones amb diversitat 
funcional per a l’exercici 2021. Aquestes subvencions 
tenen com a objectiu facilitar el dia a dia dels veïns amb 
discapacitat i es podran sol·licitar per a les següents 
qüestions:
-Adquisició d’ajudes tècniques i productes de suport
-Ajudes destinades a l’eliminació de barreres 
arquitectòniques a l’interior de l’habitatge i l’adaptació 
funcional de la llar
-Ajudes per a l’adaptació de vehicles
-Ajudes de transport per a l’assistència a tractaments i 
centres assistencials.

Pel que fa als requisits són els següents:
Tindre la condició legal de persona amb discapacitat o 
diversitat funcional resident a la Comunitat Valenciana
Ser menor de 65 anys
Tindre una renda individual o per càpita familiar inferior 
al triple de l’indicador públic de renda d’efectes múltiples 
(IPREM) per a l’exercici anterior al de la convocatòria
Que hi haja deficiències de caràcter motor o sensorial en 
el sol·licitant
En el cas d’ajudes de transport, a més, cal tindre 
reconeguda la mobilitat reduïda i no tindre reconegut 
el subsidi de mobilitat i compensació per despeses de 
transport

El termini de presentació de sol·licituds serà d’un mes a 
comptar des de l’endemà de la publicació de la Resolució 
en el DOGV (publicació el 8 d’abril de 2021). Per més 
informació es poden adreçar a la Regidoria de Política 
Social i Joventut a la plaça de Sant Antoni, 19, de 9:00h a 
14:00h o telefonar al 964 45 00 75. També ho poden fer al 
web www.inclusio.gva.es

Ajudes per a la promoció 
de l’autonomia personal

L’Ajuntament de Vinaròs convocarà quatre places laborals per a cobrir diferents 
tasques municipals. El primer dels processos selectius és per a la plaça d’un tècnic/a 
d’arxiu en règim jurídic de funcionari de carrera. Les funcions a realitzar seran les 
d’activitats de proposta, informa, gestió, execució, control, tramitació i impuls, i en 
general les pròpies de la seua professió relacionades amb les activitats d’arxiu.
La segona convocatòria és per a la selecció com a funcionari de carrera d’un 
informador/a turístic. En aquest cas, les funcions del lloc de treball són totes aquelles 
relacionades amb orientar i proporcionar la informació adequada a l’usuari d’un 
servei turístic, tant als habitants de Vinaròs com als visitants, amb l’objectiu de 
facilitar-los el viatge i l’estada, així com d’enriquir la seua experiència turística.

El tercer procés selectiu és per a la selecció com a personal laboral fix de dos llocs 
de conserge amb la modalitat de contracte indefinit. Els llocs que es convoquen 
corresponen al de conserge de l’auditori i el de conserge del CEIP Manuel Foguet. No 
obstant, les persones podran ser traslladades de centre, dependència, col·legi, edifici 
o instal·lació a un altre/a sense que això supose una modificació de les condicions 
de treball.

Terminis per a presentar la documentació

Les instàncies de participació als processos selectius es podran presentar a partir 
del dia següent de la publicació en el Butlletí Oficial de l’Estat (BOE). Abans però, 
s’haurà de publicar al Butlletí Oficial de la Província (BOP) les bases de la convocatòria 
i al Diari Oficial de la Generalitat Valenciana (DOGV) l’extracte de la convocatòria. 
Des de l’Ajuntament s’informarà degudament dels terminis perquè les persones 
interessades disposen de temps suficient per a participar en els processos selectius.

Important destacar que no es podran presentar les sol·licituds a través de la Seu 
Electrònica fins a la corresponent publicació al BOE. En cas de fer-ho es consideraran 
fora de termini i per tant no formaran part del procés selectiu.

Per més informació es poden adreçar al Departament de Recursos Humans o 
consultar la pàgina web municipal, dintre de l’apartat Oferta d’Ocupació Pública.

L’Ajuntament convoca 
quatre places laborals

Les bases s’han publicat a la Seu Electrònica de 
l’Ajuntament i també a la pàgina web municipal
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Comencen les obres de millora dels pluvials 
de l’avinguda de Maria Auxiliadora

El periode d’execució és d’uns dos mesos i des del passat dilluns s’ha procedit a una regulació del trànsit
X.Flores
L’Ajuntament de Vinaròs, a través del Pla 
135 d’Obres i Serveis la Diputació, va iniciar 
dilluns les obres de millora de la xarxa de 
pluvials de l’avinguda María Auxiliadora per 
a evitar les inundacions en cas de les fortes 
pluges en el nucli urbà. En aquest entorn 
cal recordar que es troba un pont d’accés 
al municipi que ha de ser tallat quan es 
produeixen pluges torrencials i en el qual 
ja s’han quedat atrapats diversos vehicles. 
El pressupost per a escometre aquesta 
obra és de 150.000 euros. Una inversió 
que té la finalitat d’augmentar de manera 
considerable la capacitat per a absorbir 
l’aigua de la pluja per a evitar per fi les 
inundacions que solen produir-se en el pas 
subterrani de l’avinguda de María Auxiliadora 
i la cèntrica plaça Tres Reis cada vegada 
que hi ha un intens temporal de pluja, 
com ha destacat l’alcalde, Guillem Alsina. 
Alsina va recordar el bon resultat de les 
últimes obres realitzades per a millorar 
les canalitzacions de recollida d’aigües 
en la zona del  Camí  Fondo, realitzades 
també amb el Pla 135 de la Diputació i 
que van costar 132.000 euros, i espera 
que aquesta actuació també evite aquests 
problemes. “La inversió realitzada la passada 
legislatura en el  Camí  Fondo va ajudar en 
les pluges d’octubre 2018 al fet que zones 
del nucli urbà com el passeig marítim o la 
plaça Sant Valent no es veiessen tan afectades 
com en anteriors ocasions, i volem continuar 
en la millora d’aquestes infraestructures sota 
terra en aquest exercici, en aquest cas per 
a evitar que s’inunde el pas subterrani de 
l’antiga N-340 i que baixe l’aigua fins a la plaça 
Tres Reis, com sol succeir. És una acció molt 
necessària per al municipi perquè els efectes 
del canvi climàtic van cada vegada a més i cal 

prevenir amb aquesta mena d’obres en la mesura que 
puguem”, va concloure Alsina.
Per part seua, el regidor d’Urbanisme, José  Chaler, va 
destacar que el pla de millora de pluvials continuarà 
amb les obres de millora dels pluvials de l’avinguda 
Barcelona, per a les quals l’ajuntament destinarà 100.000 
euros del romanent de tresoreria del 2020. Aquesta obra 
seguirà aquest Pla iniciat pel govern local en diverses 
zones problemàtiques per inundacions i canalitzar 
l’aigua de pluja fins al riu  Cervol  per a minimitzar els 
riscos quan es produeixen pluges torrencials.

Des del passat dilluns dia 19 d’abril s’ha procedit al 
tall del trànsit en tots dos sentits en el tram final de 
l’avinguda de Maria Auxiliadora.
A conseqüència d’això, l’accés des de l’avinguda de la 
Llibertat, estarà tallat al trànsit durant totes les obres, 
les quals tenen una previsió d’entre un mes i mig i dos 
mesos. El trànsit descendent de l’avinguda de Maria 
Auxiliadora quedarà redirigit cap a l’avinguda de 
Barcelona pel carrer de Sanchís i Vilaplana i pel carrer 
de Les Camaraes o el carrer de Josep Sebastià Farga, 
si el que es pretén anar és direcció sud.

Regulació del trànsit

L’Ajuntament de Vinaròs, a través de la Regidoria d’Obres i Serveis 
encapçalada per Carmen Morellà, millorarà en les properes setmanes les vies 
urbanes de la Costa Nord, Sud i zona de l’ermita. En concret, realitzarà feines 
de fresat amb aglomerat als carrers Donzella, des de la colònia Nofre fins a 
Saldonar, i Puntal H, així com a un tram de l’avinguda de Pau Béjar, proper a 
la cala Fondo de Bola, i també a la zona de Casetes de Volta. L’empresa BECSA 
serà l’encarregada d’executar els treballs amb una inversió aproximada de 
48.000€, que suposarà renovar més de 5.600m2 de superfície.
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha destacat que “aquestes 
feines es complementaran amb altres actuacions que en els propers mesos 
es realitzaran en altres carrers del municipi”. Segons insistia cada any des de 
la Regidoria es fa un pla d’actuacions on es prioritzen els vials més malmesos 
i amb major afluència de trànsit.
Paral·lelament, s’ha sol·licitat a Conselleria una subvenció per a l’asfalt 
amb aglomerat semi fred de prop de 6 km de carreteres dintre del terme 
municipal. Aquestes feines donaran continuïtat a les obres de millora 
que es van iniciar l’any passat al camí Cabanils. En aquest cas, el projecte 
ascendirà fins als 148.000€, per actuar en 3 quilòmetres d’aquest vial, amb 
una amplada de 6,5 metres per tal de millorar la seguretat viària per als 
conductors, al mateix temps de garantir que el camí actue com a tallafocs, 
tal com es recull en el pla de prevenció d’incendis.

Obres i Serveis millorarà l’asfalt de les vies urbanes 
de la Costa Nord, Sud i zona de l’ermita

Les obres es van iniciar dilluns i tenen un periode d’execució d’entre un mes i mig i dos mesos
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Regulació del trànsit

La Policia Local de Vinaròs continua vetlant pel compliment de les mesures sanitàries a través de controls 
especials durant els caps de setmana. Especialment, dissabte passat a la vesprada va ser quan més es va 
incidir en el control d’aquestes mesures, en detectar ja des de la passada festivitat de Setmana Santa un 
increment en la presència de joves en les zones portuàries. Per aquest motiu, es va adoptar la mesura del 
tancament per als vianants al moll de Ponent. 
Dels controls i presència policial durant el dissabte a la vesprada, es van alçar 4 actes per consum d’alcohol 
en la via pública, per infracció a la Llei de Salut de la Comunitat Valenciana, així com 2 actes per tinença 
de drogues, per infracció a la Llei orgànica de Protecció de la Seguretat Ciutadana. 
Així mateix, durant el cap de setmana també es va denunciar a 3 persones per no portar màscara i altres 
3 per incompliment del tancament perimetral de la Comunitat Valenciana. 
També es va alçar una acta d’infracció a un establiment públic per incomplir la limitació de més de 6 
persones en terrasses.

La Policia Local treballa amb dispositius especials 
per a controlar el compliment de les mesures sanitàries
Durant el passat cap de setmana, per part de la Policia local de Vinaròs, 

s’ha dut a terme un dispositiu especial durant els torns de matí i 
vesprada amb l’objectiu de controlar el compliment de les mesures 

sanitàries enfront de la Covid-19

Des de l’any 2017 Vinaròs està adherit al SICTED, sigles amb què la 
Secretaria d’Estat de Turisme reconeix el major projecte de qualitat 
turística a l’estat Espanyol, el Sistema Integral de Qualitat Turística 
Espanyola en Destinació. El SICTED vetlla perquè els establiments 
adherits i avaluats es consideren excel·lents i, d’aquesta forma, es 
comprometen amb la destinació i amb els seus clients prestant un servei 

de qualitat, realitzant un esforç addicional en l’atenció al turisme, cuidant el detall 
i l’entorn, i incrementant la seua disposició a millorar contínuament els serveis, 
instal·lacions i equipaments.  El comité que fa la selecció de les candidatures ha 
tingut en consideració que, després de 3 anys de treball, un total de 17 empreses 
i serveis turístics de Vinaròs formen part del SICTED. A banda d’aquest fet, també 
ha valorat el treball, l’esforç i el compromís del gestor SICTED com a figura clau 
del projecte, així com la difusió i la participació en el manteniment i evolució del 
SICTED i el suport i dedicació als establiments SICTED durant la crisi produïda per 
la Covid-19. En la destinació turística de Vinaròs hi ha dos gestors responsables 
que el SICTED siga un projecte valuós per a les empreses de Vinaròs: Gabi Quesada 
i Anna Esteve. Tots dos treballen de manera coordinada amb Turisme Comunitat 
Valenciana, la Cambra de Comerç de Castelló, la Secretaria d’Estat de Turisme, la 
Tourist Info Vinaròs i les empreses locals perquè el projecte tinga èxit. En aquesta 
ocasió el gestor nominat per a Millor Gestor SICTED 2020 ha estat Gabi Quesada, 
tècnic de Turisme de l’Ajuntament de Vinaròs. 
El regidor de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, ha expressat 
“una gran satisfacció per aquest reconeixement personal per al responsable de 
l’àrea de Turisme, Gabi Quesada, que és sense dubte un reconeixement a tot 
l’equip del departament pel seu compromís i dedicació». 
Cal recordar també que l’any 2020, el departament de Turisme de l’Ajuntament 
de Vinaròs va obtindre el primer premi a la Millor Campanya de Màrqueting 
digital per “Amar Vinaròs”.

Vinaròs és preseleccionat per a obtindre 
el Premi al Millor Gestor  SICTED 2020

Els premis que atorga la Secretaria d’Estat de Turisme es lliuraran el proper mes de maig durant la celebració 
de la Fira Internacional de Turisme, FITUR 2021

Gabi Quesada, tècnic de Turisme de l’Ajuntament de Vinaròs
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X.Flores

El portavoz de Ciudadanos (Cs) en el 
Ayuntamiento de  Vinaròs,  Manuel  Herrera, ha 
criticado “el rodillo del tripartito con la comisión 
de investigación de la costa sur”. Por ello, el edil 
ha lamentado “la falta de valentía del equipo de 
Gobierno, que ha preferido esconderse tras un 
teatro que reconocer y asumir sus errores”.
En opinión de Herrera, “la falta de consenso es 
única y exclusivamente culpa de este tripartito 
que vino con un documento cerrado para 
las conclusiones”.  “Desde Cs consideramos 
decepcionante esta actitud, especialmente 
del PSPV, puesto que fueron los únicos 
componentes del tripartito que impulsaron con 
su voto favorable la constitución de la comisión 

de investigación para, a priori,   darle sentido 
cumpliendo con los cuatro puntos marcados 
para su desarrollo posterior”.
Finalmente, el concejal ha asegurado que “por 
más que lo intenten tapar, el voto particular 
que hemos emitido desde la oposición es 
claro y asegura que esta decisión fue única 
y exclusivamente política, sin permitir la 
participación del resto de grupos, basándose en 
el PMUS que no está aprobado y sin los mínimos 
normativos adecuados, como reconoció el 
ingeniero, al no existir coordinación por zonas.” 
“Es decir, no hubo ni mejora de los conectores 
y se modificó la señalización a posteriori, tal y 
como señaló el jefe de la Policía Local”.

Cs critica “el rodillo del tripartito de Vinaròs con la comisión 
de investigación de la costa sur”

Manuel Herrera: “las conclusiones demuestran que se trata de una decisión política 
sin contar con los suficientes criterios técnicos”

La regidora de Comerç, Paula Cerdà, i la presidenta 
de la Associació de Comerciants de Vinaròs, Maria 
Ángeles Pereda, van presentar dimecres la nova 
edició de Les Botigues al Carrer que se celebrarà 
diumenge 25 d’abril al passeig marítim. 
Serà en horari de 9 a 20 hores de manera 
ininterrompuda i participaran un total de 17 
establiments. Cerdà va explicar que el passeig és 
el lloc ideal per a celebrar aquest esdeveniment 
comercial a l’ésser un espai obert ampli per a 
complir amb les mesures sanitàries. 
Per part seua, Pereda va informar que la situació 
sanitària va posposar aquesta edició que se celebra 
ara i que tancarà la temporada d’hivern. “A causa 
d’aquest retard hi haurà productes no sols d’hivern, 
sinó també per a la pròxima temporada, dependrà 
de cada establiment”, va explicar. També va 
destacar la gran varietat i la qualitat dels productes 
que es posaran a la venda a un preu molt rebaixat.   
“Volem que el comerç de proximitat de Vinaròs 
continue sent un referent malgrat aquesta situació 

tan complicada que estem passant”, va concloure.
Ajudes
D’altra banda, Pereda, a preguntes de la premsa, 
va dir que les ajudes directes al comerç que té 
previst oferir el mes vinent l’Ajuntament de Vinaròs 
“arriben tard”. Pereda va explicar que “estem en 
aquesta situació des de fa ja més d’un any, i cal 
recordar que molts establiments compren els seus 
productes amb un any d’antelació. Per tant, hi 
havia comerços amb molt de producte adquirit i hi 
ha fàbriques que no permeten retornar el gènere, 
amb la qual cosa en aquesta situació de pandèmia 
tot s’ha complicat molt”, va assenyalar. És per 
això, que, segons va dir “esperàvem que ja que el 
tancament va ser a partir de març, al setembre o 
octubre l’Ajuntament haguera pogut concedir 
aquestes ajudes que arribaran ara, molts mesos 
més tard”. Malgrat això, va agrair a l’Ajuntament la 
seua predisposició per a concedir-les. Unes ajudes 
que ascendiran finalment a 600.000 euros i que, 
segons els càlculs de la regidora de Comerç, Paula 

Cerdà, podrien donar-se ja per fi aquest pròxim 
mes de maig.
Quant a la  campanya de les targetes regal, amb 
140.000 euros que invertirà l’ajuntament, i les 
bases de la qual van ser aprovades en ple però 
que tampoc  s’ha posat encara en marxa, Pereda 
també va lamentar aquest retard. “Esperàvem que 
haguera pogut fer-se a l’octubre, però no ha sigut 
així, i han passat set mesos més des de llavors i 
seguim sense veure-les”, va indicar. 
“En resum, crec que l’administració local haguera 
pogut ser més àgil a donar aquestes ajudes. El 
comerç obri cada dia, paga els seus impostos 
obriga o tanque, i la crisi es nota molt. Sabem que 
es perd molt temps amb la burocràcia, i per això 
haurien d’haver sigut més previsors. No es pot 
deixar que la gent s’ofegue. S’ha anat retardant 
tot massa i espero que ara no tarden a donar-les 
perquè tots les necessitem. La situació és molt 
difícil però continuem lluitant per a mantindre’ns”, 
va concloure. 

 
Vinaròs celebrarà 

diumenge una 
nova edició de 

“Les Botigues al Carrer”

María Ángeles Pereda, presidenta de 
l’Associació de Comerciants, considera 

que l’Ajuntament “no ha sigut àgil a 
donar unes ajudes que arriben tard”

La regidora de Comerç, Paula Cerdà i la presidenta de l’Associació de Comerciants, Maria Angeles Pereda

Manuel Herrera
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El portavoz del PP de Vinaròs, Juan Amat, ha asegurado que el 
equipo de gobierno aportó las conclusiones de la comisión de 
investigación del cambio de circulación de la costa sur “por escrito 
y con anterioridad a que esta hubiera terminado”. Para Amat “este 
error, del que no tenemos constancia que haya pasado nunca en 
otras comisiones de investigación, evidencia que el equipo de 
gobierno no tiene ganas de que se sepa la verdad”. 
También consideró Amat que “es una falta de respeto que se 
hayan dado ya las conclusiones públicamente cuando aun no 
han sido ratificadas por el pleno”. 
Por otro lado, agradeció a los concejales de la oposición “que en 

El PP asegura que el equipo de gobierno aportó 
las conclusiones de la comisión de investigación 

de la costa sur antes de que acabara
ningún caso comulgaran con ruedas de 
molino”, destacando que “hemos estado 
de acuerdo en elaborar un voto particular 
partidos tan dispares como PP, PVI, C’s e 
incluso el concejal tránsfuga”.
En cuanto al contenido de este voto 
particular, Amat destacó que el equipo de 
gobierno tomó la decisión sin disponer de 
ningún informe técnico, y en este sentido 
subrayó que en las actas de esta comisión 
“queda reflejado que el ingeniero municipal 
no emitió ningún informe y que no hubiera 
estado de más que se lo hubieran pedido, 
ya que entonces hubiera informado 
de las anomalías o inconvenientes que 
presentaba esta decisión y las actuaciones 
de mejora a realizar”. Este es un punto que 
obvian, como señaló Amat las conclusiones 
de la comisión, pero a pesar de ello dijo que 
“gracias a esta comisión hay actas oficiales 
a las que los vecinos que hayan tenido un 
problema en esta zona pueden acceder”. 
Por otro lado, señaló que tras oir a los 
técnicos “también ha quedado constatado 
que hubo precipitación en la decisión del 
equipo de gobierno”.
En tercer lugar, señaló que en la comisión 
“también quedó claro que no existe informe 

mínimamente fiable que pueda concluir 
que no hubo incremento de siniestralidad”. 
Al respecto, indicó que toda la oposición 
“está de acuerdo en que han dicho que 
no hay aumento de la siniestralidad en 
la zona derivada de esta decisión, pero 
sin tener un solo dato que acreditase su 
posicionamiento”. 
Según Amat, el único informe de que 
dispone la policía es con fecha de 
septiembre, solo 4 meses después de los 
cambios en el entorno, que fue en mayo. 
“Desde septiembre hasta ahora no hay 
ningún informe al respecto, cuando es 
obvio que para valorar esto no se puede 
hacer en cuatro meses”, dijo Amat. En otro 
informe policial que fue entregado con 
posterioridad, el portavoz popular afirma 
que “los accidentes no están fechados, lo 
que no permite saberlo”. También mostró el 
parte de un accidente con heridos que tuvo 
lugar en junio en la avenida Pablo Béjar con 
heridos que no constaba en este informe. 
“Esto evidencia que el informe no recoge 
todos los accidentes acaecidos en la costa 
sur y está mal realizado, siendo obvio que 
es un traje a medida de los intereses del 
gobierno municipal”, señaló. 

X.Flores

El portavoz del Partido Popular en el Ayuntamiento 
de Vinaròs, Juan Amat, ha señalado que “con 
las ayudas del Plan Resistir volvemos a asistir a 
otra demostración del mal hacer del equipo de 
gobierno, que en 2020 no habilitó ninguna línea de 
ayudas a autónomos pese a que se lo solicitamos 
desde el Partido Popular, y en el presente 2021 la 
que ha habilitado se demuestra que estaba mal 
hecha puesto que ha dejado sin ayuda a más del 11 
% de los solicitantes”.
Amat ha afirmado que “el gobierno de Alsina piensa 
más en las fotos y los titulares que en hacer bien 

su trabajo. Solo así se entiende que anunciaran 
más de 1 millón de euros en ayudas y después 
hayan concedido apenas medio millón, pese a 
denegársela al 11% de los solicitantes”.
El portavoz popular ha señalado que “solicitaremos 
que se vuelvan a preparar otras bases que amplíen 
las actividades objeto de ayuda, lo que no dejará de 
ser el reconocimiento de que el gobierno municipal 
de Alsina, teniendo dinero para ayudar, lo que no 
ha sido es eficaz para otorgarlas”.
Amat remarcaba que esta es “otra muestra más, 
y ya son muchas, de que la torpeza del gobierno 

de PSPV-PSOE, Som Vinaròs y Compromís acaba 
repercutiendo en la mala gestión de las ayudas que 
o no se dan, o se dan tarde”.
Finalizaba el portavoz popular afirmando que 
“no tiene sentido que autónomos vinculados a 
panaderías, pastelerías, taxis, fotógrafos, diseño 
gráfico, educación, arquitectos, comercio al por 
menor, estética, servicios jurídicos, etc no se les 
haya permitido optar pese a tener descenso de 
ingresos iguales o superiores a los exigidos en las 
bases del Plan Resistir”.

El PP lamenta que el gobierno municipal 
“haya otorgado solo el 53% de las ayudas del Plan Resistir”

Amat: “El Partido Popular solicitará que los más de 450.000 euros sobrantes lleguen en forma de ayudas 
a los comercios y autónomos que peor lo están pasando”

Juan Amat



24 d’abril de 2021

8

ACTUALITAT

Totes i Tots Som Vinaròs - Podem va presentar dilluns a la 
plaça del Cardenal Tarancón -un espai històric per al partit 
ja que va ser on es van celebrar les primeres assamblees 
de Podem Vinaròs l’any 2014- el nou equip coordinador 
de l’assemblea local.
Aquests últims mesos les assemblees locals de Podem 
a escala autonòmica, han renovat els càrrecs orgànics 
interns. El nou equip està format per M. Rosario Domínguez 
Calderón en l’àrea de Feminisme, Hugo Romero Ferrer en 
l’àrea de comunicació, Carles Queralt Hernandez com a 
responsable de l’àrea social i Sebastià Fabregat Ayza com 
a responsable d’organització i finances. A més també dins 
d’aquest equip coordinador, els enllaços de l’assemblea 
local a la xarxa de cercles autonòmics, Anna Fibla Pauner 
i Juan Luis Anglés Monroig. Tanca aquest equip de 
coordinació local, l’escollida portaveu del cercle Cecilia 
Pastor Gómez.
En aquesta presentació van prendre la paraula el fins 
ara secretari general de Podem Vinaròs, Hugo Romero 
Ferrer, qui ostentava el càrrec des de 2015. Aquest 
ha valorat molt positivament el treball fet fins ara en 
l’assemblea local de Podem, creant la candidatura 
de Totes i tots Som Vinaròs a les eleccions del 2015 
i obtenint l’alcaldia amb 5 regidories i Enric Pla al 
capdavant. Consolidant un municipalisme de progrés 
a la ciutat de Vinaròs i consolidant a la formació en les 
eleccions del 2019 amb Anna Fibla com a cap de llista. 
D’aquesta manera valora molt positivament la tasca de 

Totes i Tots Som Vinaròs - Podem 
presenta el nou equip coordinador

La nova executiva es va presentar a la plaça Cardenal Tarancón, un lloc simbòlic per al partit 
al celebrar-se allí les primeres assamblees de Podem Vinaròs ara fa 7 anys

Podem Vinaròs en aquests anys en els quals ha estat secretari general. 
D’altra banda, també va intervindre Cecilia Pastor, l’escollida portaveu de Podem Vinaròs, que a més 
de presentar el nou equip de coordinació de l’assemblea local, remarcava que l’equip consensuat 
en l’assemblea continuarà treballant en el municipalisme, donant suport a les regidories de 
Totes i Tots Som Vinaròs dins de l’equip de govern. Apuntava que des de la formació prenen el 
municipalisme com la primera línia de transformació de la societat així ho venen reivindicant. I 
apuntava a continuar sent un referent del bloc de progrés a la ciutat de Vinaròs com ho són des de 
2015. A més, també emplaçava a continuar fent equip, sumant forces de cara a una candidatura 
que il·lusione als ciutadans i ciutadanes per les eleccions del 2023.

El Pla Convivint d’Infraestructures de Serveis Socials 
suposarà una inversió de 561 milions d’euros per a 
la reforma o posada en marxa de 247 instal·lacions, 
que permetran la creació de 6.600 noves places 
públiques en residències i centres de dia per als 
col·lectius més vulnerables, com les persones grans, 
amb diversitat funcional o salut mental.
En concret, per a Vinaròs suposarà la millora i creació 
d’un Centre Ocupacional amb servei de Centre de 
Dia i el Centre de la Dona. A més, també s’inclou la 
Residència i el Centre de Dia de la localitat que, tot 
i tindre quasi les obres finalitzades, ofertarà gran 
quantitat de places de residència gestionades per la 
Conselleria d’Oltra.

El Pla, que es finançarà amb fons propis de la 
Generalitat, així com de procedents de les ajudes 
europees i algunes aportacions municipals, ha estat 
impulsat per la vicepresidenta i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives, Mónica Oltra, departament 
que, així mateix, ha estat l’encarregat de dissenyar-
lo i elaborar-lo.
Mónica Oltra ha destacat la importància d’un 
pla que va a donar un impuls sense precedents 
a la construcció de centres públics i a la reforma 
d’instal·lacions que en molts casos portaven més 
de 30 anys sense cap tipus de reforma i que ara 
s’han d’adaptar als nous models convivencials 
que inclouen els aprenentatges adquirits durant 
la COVID-19 i que situen les persones en el centre. 
També farà realitat projectes posposats al llarg 
del temps com ocorre amb el projecte del Centre 
Ocupacional, una demanda d’entitats socials de la 
població que després de dècades serà realitat. 
Oltra ha afirmat que aquest Pla, a més, funcionarà 
com a tractor de l’economia valenciana des d’una 
“perspectiva feminista”, basada en la revalorització 
de les cures i l’economia de criar, cuidar i curar; i 

que es preveu que puga crear més de 3.500 llocs 
de treball directes des d’una òptica de “qualitat i 
estabilitat”.
L’equitat territorial, garantint que tots els 
departaments de serveis socials tinguen al menys 
un recurs de cada tipologia i que hi haja un recurs 
públic a menys de 20 minuts si és diürn i a 30 si 
és residencial, és un altre dels aspectes de el Pla 
destacats per la vicepresidenta, que també ha posat 
en valor el seu caràcter ecologista i de foment de 
l’accessibilitat universal.
Per la seua part, Paula Cerdà, regidora de Compromís 
a Vinaròs, ha valorat que “aquest projecte posa per 
fi en valor les demandes i necessitats que Vinaròs té 
des de fa molts anys.”. Aquesta novetat esdevé un 
“moment històric”, en paraules de Cerdà, per l’alta 
insistència i pressió fetes per les entitats socials 
locals al llarg dels anys fins que s’ha materialitzat 
dins d’aquest Pla. 

Pla Convivint
El Pla Convivint d’Infraestructures de Serveis 
Socials 2021-2025 s’ha elaborat a partir del Mapa 
de Necessitats, un treball realitzat des de l’Institut 
Valencià de Formació, Investigació i Qualitat dels 
Serveis Socials, a través d’una metodologia pionera 
i que ha tingut en compte tant indicadors socials i 
poblacionals com de vulnerabilitat i edat, així com 
la demanda efectiva de recursos.
Aquestes variables són les que han guiat el 
desenvolupament del Pla Convivint, que s’ha traçat 
des dels principis de transparència i participació, 
i en el qual han participat les Diputacions i els 
Ajuntaments a través de l’Òrgan de Coordinació i 
Col·laboració Administrativa (OCCI), que ha estat 
l’encarregat de consensuar totes i cadascuna de les 
actuacions incloses en el pla.
La cobertura de les necessitats i avançar cap a 

l’equitat territorial són dos dels objectius d’aquest 
projecte, juntament amb la finalització d’obres 
pendents de plans posats en marxa per anteriors 
governs, i la lluita contra la despoblació, impulsant 
la posada en marxa de serveis de proximitat en 
l’àmbit rural i d’interior.
En l’àmbit de la gent gran, preveu 100 actuacions i 
una inversió de 279 milions d’euros, que permetran 
duplicar el nombre de residències públiques i 
multiplicar per 12 els recursos d’atenció diürna, a 
més d’instal·lar punts d’atenció a la proximitat en 
el món rural, que consistirà en un centre de dia 
amb extensions que seran gestionades pel mateix 
personal.

El Pla preveu una inversió de 81 milions d’euros 
destinades a 27 actuacions en l’àmbit de la diversitat 
funcional, la qual cosa permetrà duplicar el nombre 
de recursos públics fins arribar a les 17 residències i 
els 10 centres de dia o ocupacionals.
La inversió en actuacions en centres per a persones 
amb problemes de salut mental serà de 74 milions 
d’euros, multiplicant per quatre el nombre de 
centres públics i garantint l’existència d’un recurs 
d’aquestes característiques en tots els departaments 
de serveis socials.
El Pla Convivint també preveu una aposta per 
millorar la xarxa de centres d’atenció diürna destinats 
a la infància i l’adolescència més vulnerable, amb 20 
nous centres, on hi ha una major manca de aquest 
tipus de recurs.
La xarxa per a dones víctimes de violència de 
gènere rebrà una inversió de 3 milions d’euros per 
a la posada en marxa de 6 nous recursos, i també 
està prevista una inversió de 96 milions d’euros per 
a actuacions en 57 centres destinats a dignificar les 
instal·lacions que ja estan en marxa en els diferents 
àmbits dels serveis socials.

El Pla Convivint materialitzarà tres projectes a Vinaròs
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El Pla Convivint materialitzarà tres projectes a Vinaròs

La Regidoria d’Obres i Serveis, encapçalada per Carmen Morellà, ha posat en marxa 
tasques de millora al litoral marítim de la costa Nord i Sud, així també com de la zona 
urbana. En concret, a les costes Nord i Sud les feines que es realitzen són el manteniment 
de mobiliari urbà, amb el vernís de les fustes, canvi de baranes a la zona de Saldonar, 
la reparació de les rampes d’accés i l’anivellació, tant de les cales com de les platges. 
D’altra banda, des dels serveis de manteniment de platges i jardins també s’executen 
feines d’adequació de les espècies vegetals.
Pel que fa a la zona urbana, els treballs consisteixen en la retirada de l’arena acumulada, 
l’anivellació de la platja de Fora del Forat i l’adequació de la zona esportiva de vòlei 
platja, així com millores en el mobiliari urbà, estructures de fusta i fanals del passeig 
marítim. D’altra banda, s’ha donat continuïtat al canvi de vegetació que es va iniciar 
l’any passat amb la renovació de vuit jardineres.
La regidora Morellà ha destacat que “la majoria de les actuacions les realitza el personal 
de la Brigada Municipal, mentre que el manteniment de platges i zones enjardinades 
s’executen a través de les empreses adjudicatàries dels serveis, tot en coordinació amb 
les demandes del Departament de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic”. Així mateix 
assenyalava que per a les feines de pintura i manteniment de la façana de l’antic col·legi 
Sant Sebastià s’ha contractat una empresa externa, així també com per a la retirada de 
l’arena acumulada al talús de la platja de Fora del Forat.
Per la seua banda, el regidor de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, ha 
agraït totes les feines que s’estan duent a terme i ha destacat que “són fonamentals per 
a garantir un litoral òptim i de qualitat per a la nova temporada turística”.

Vinaròs adequa el litoral de cara a la temporada turística

Els treballs abarquen el litoral de la zona urbana i de les costes nord i sud
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Un any més la Confederació General del Treball  convoca a tots els treballadors  i 
treballadores l’1de Maig . És clar que aquesta commeració de la lluita obrera ha de ser diària 
, continua . Els motius per mantindre vigent la lluita per la defensa de la classe treballadora 
són nombrosos i més en l’actual situació de pandèmia que encara ha empobrit més a bona 
part de la classe treballadora : Quasi quatre milions de persones aturades a l’estat espanyol 
, condicions de treballs precàries , 40% d’atur entre la població jove , milions d’hores extres 
realitzades cada any i en molts casos sense retribuir, proposta de reforma de pensions  que 
aposta per estendre  l’edat de jubilació quan la realitat parla d’un atur desmesurat o de 
capes de ciutadania , aturades majors de 55 anys  , que tenen extremes dificultats per a 
tornar al mercat del treball….I així podríem seguir i seguir. Motius, doncs, no falten per no 
resignar-nos a aquesta realitat . Cal actuar , organitzar-se i fer-se sentir . 
Acudeix el proper 1 de maig a la Plaça 1 de Maig  a partir de les 11.30 i fes-te sentir!!!
  

CONFEDERACIÓ GENERAL DEL TREBALL   CGT

CONCENTRACIÓ L’1 DE MAIG  A VINARÒS 

“Treballar menys 
per treballar totes”

MERCAT DE VINARÒS
ara, més que mai,

Des de sempre, el Mercat de Vinaròs ha estat un lloc on trobar producte
fresc, de qualitat, a bon preu i amb el consell més professional.

Sembla una oferta immillorable, veritat? Doncs no, sí que es pot millorar. Perquè 
ara, el Mercat, arriba a casa teua. El Mercat de Vinaròs posa en marxa la seua 
web de venda online, perquè ho tingues tot igual, però molt millor, a la porta 
de casa teua.

Fes la teua comanda al web www.mercatdevinaros.es i en un tres i no res 
te la portem a casa, sense calor, sense cues i sense esperes.

Mercat de Vinaros, ara, mes que mai, molt a prop teu., ,

/MercatDeVinaros

molt a prop teu.
I em

porten la 
compra 
A CASA!
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P l a ç a  J o v e l l a r,  8   V I N A R Ò S

F E L I Z  D I A

Madre
 d e  l a

D O M I N G O  2  D E  M A Y O

La Fira del Llibre de Vinaròs és un esdeveniment cultural que es programa cada 
any des de la Biblioteca Municipal al voltant del 23 d’abril, Dia de Sant Jordi, Dia 
del llibre i de la rosa.
Durant la celebració, el passeig de Colom s’ompli de parades de llibreries, 
editorials, floristeries i tot tipus d’entitats culturals i es programen activitats 
culturals com presentació de novetats literàries, firma d’autors, entrevistes, 
tallers, animació, concert de clausura... Tot això ha fet que la Fira del Llibre de 
Vinaròs adquirisca una importància a nivell comarcal i siga una jornada cultural 
de referència a les nostres comarques. En la darrera edició, celebrada l’any 
2019, hi ha haver 53 parades i es va comptar amb la presència de 34 escriptors i 
escriptores.
Aquest tipus de celebració comporta una aglomeració de persones de totes les 
edats en un espai reduït amb el principal atractiu de poder fullejar les novetats 
editorials abans d’adquirir-les. Les recomanacions sanitàries, actualment vigents 
en les biblioteques públiques valencianes, per tal d’evitar contagis per covid-19 
a través de material bibliogràfic estipulen posar en quarantena de 3 dies el 
material manipulat per una persona, la qual cosa és un gran inconvenient per a 
la celebració de la fira del llibre de Vinaròs. 
És per aquest motiu que, després d’haver consultat amb les llibreries i 
col·laboradors més directes en l’organització, la Regidoria de Cultura ha 
pres la decisió d’ajornar aquesta cita literària per a més endavant. La situació 
excepcional que vivim de pandèmia obliga a prendre mesures de seguretat per 
a la ciutadania com el distanciament, l’aforament i la quarantena dels materials 
bibliogràfic que fan difícil i pràcticament impossible, la realització d’aquesta 
festa en el format que es vol oferir. 
Actualment, des de la Biblioteca Municipal s’està treballant per tal de dur a terme 
la  XIX Fira del Llibre de Vinaròs en unes noves dates d’enguany, o a finals d’estiu 
o al voltant de la celebració de la Carta Pobla si les condicions sanitàries ho 
permeten.

La Regidoria de Cultura comunica l’ajornament 
de la Fira del Llibre 2021

La regidora de Cultura, Anna Fibla, informa de la decisió de posposar la celebració de la Fira del Llibre 2021 
perquè es puga celebrar en les  condicions que mereix pel prestigi i importància 

que ha adquirit al llarg dels anys
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El presente año se cumplen veinte años de 
la abolición del Servicio Militar Obligatorio 
en España. Era para los jóvenes en edades 
comprendidas de 18 a los 21 años. Fue un 
deber para con la Patria en que todos los 
varones tenían que cumplir. Siempre podían 
haber excepciones como por ser hijo de viuda, 
incapacidad médica, etc. o raramente por 
excedente de cupo. Los que no querían ir a la mili 
o insumisos eran encarcelados. Los muchachos 
que anteriormente a la llamada a filas estaban 
en posesión de la Libreta de Navegación eran 
incorporados automáticamente a la Marina de 
Guerra. Pero, si aún faltaba personal para cubrir 
las plazas de marinería en buques, arsenales, 
dependencias marítimas, etc., entraban 
forzosamente a la Marina jóvenes de otros 
reclutamientos a priori de los ejércitos de Tierra, 
en especial de la provincia perteneciente al 
mismo Departamento Marítimo.
Han sido muchos los vinarocenses por ser 
pescadores que han formado parte del Ejército 
Naval, para pasarse de 1,5 a 3 años (según 
época) de su vida haciendo la mili. Este es el caso 
de Ramón Oms Boix, que al ser primeramente 
en su vida laboral pescador enrolado en 
embarcaciones de Vinaròs (posteriormente 
trabajó en la obra y luego se hizo constructor) 
tuvo que hacer dos años en el servicio militar en 
la Armada.
Los chavales en posesión de la libreta de 
navegación eran incorporados a quintas sobre 
los 19 años de edad, mientras que los que venían 
forzados de tierra solían tener 1 ó 2 años más. En 
éste caso, el primer curso del reemplazo de 1966 
del Distrito de Vinaròs, fueron incorporados el 1 
de enero a filas como reclutas en el Cuartel de 
Instrucción de Cartagena, siendo 20 jóvenes 
de este litoral, de los que 9 eran vinarocenses, 
para hacer la instrucción militar, desfiles y 
formaciones, saludos, conocer el cuadro de 
mandos, manejo de armas, etc.,  y finalmente la 
jura de bandera. Toda esta primera enseñanza 
podía durar de 2 a 3 meses (dependiendo de los 
cursos que había durante el año). Posteriormente 
ya podían ser mandados a diversos destinos, 
como buques de guerra, etc., para el resto de la 
mili.
Así, de cara a la mili, los jóvenes tenían que 
dejar de trabajar, a sus padres, familiares, 
amigos, novia, etc., y pasarse este tiempo fuera 
de casa, con los gastos que ocasionaba, ya que 
la pequeña paga que les daban  llegaba para 
poco. Finalizada la mili podían volver al anterior 
puesto de trabajo si les habían guardado el sitio, 
de lo contrario se buscaban otro lugar de faena. 
O sea, que era un problema para la continuidad 
de la vida laboral de la juventud, ya que bien 
podía truncar una carrera de especialización 
en el trabajo, etc. Al terminar la mili, también 
se podía reenganchar y forjarse una carrera o 
trabajo militar, siendo apodados chusqueros.  
Trás cumplir, Ramón, después de un largo 
noviazgo se casó con Ramona Mundo Conesa, 
de cuyo matrimonio han tenido dos hijos, Agustí 
y Federico, quienes les han dado cuatro nietos, 

Agustí, Martina, Sofía y Alba.

Rememorando la mili por marina

En uno de los descansos en el patio del cuartel de Cartagena tras el aprendizaje de la instrucción, con los vinarocenses 
José Martorell, Pepe López, José Pascual, Antonio Querol, Juan José Alsina, y Manuel Gondomar junto a benicarlandos 
y peñiscolanos

El crucero ‘Canarias’navegando. Navío que tantas veces ha surcado las aguas del litoral de Vinaròs ya desde tiempos 
de la Guerra Civil Española. E igualmente lugar de destino de muchos vinarocenses haciendo el Servicio Militar

R. Oms ejercitando las prácticas de tiro 
cuando se hacen al principio la instrucción 
en un campo junto a una montaña en las 
cercanías de Cartagena

Junto a su primo Antonio 
Roselló en el patio del cuartel 
de instrucción, ambos 
preparados con el traje de 
gala para salir a la calle de 
paseo

R. Oms (centro) junto al vinarocence Juan Martínez (izquierda) 
y otro amigo de Valencia

Andrus Albiol
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Con los vinarocenses Manolo Casajuana, 
Gaspar Redó, Sebastián Aulet, Juan Albiol, 
Miguel Santos y otros. Además de reclutas 
de diversas localidades en el cuartel en 
tiempo libre por el patio de armas.

Con varios vinarocenses, de Mazarrón y gallegos, en las salidas diarias 
del  cuartel en el restaurante para marinos de Cartagena llamado 
Jamaica.

En el patio del cuartel junto a vinarocenses, incluido 
Miguel Torá posando junto a un cañón.

La conocida escuadrilla de destructores de la armada apodada 
los‘Cinco latinos’, adquirida por España de segunda mano a los 
EE.UU., en donde fueron un gran número de vinarocenses

A veces hacían prácticas de 
repostaje y abastecimiento en alta 
mar, como este caso del petrolero 
‘Teide’ que suministra al ‘A. Valdés’ 
el combustible. Cabe recalcar 
que en una ocasión un marino 
almeriense cayó por la borda y 
ya no lo encontraron a pesar de 
buscarlo toda la flota.

Junto a la orla de su destructor navegando 
casi abarloados con el buque tanque 
‘Teide’que les suministraba gas-oil a pesar de 
haber fuerte marejada y las olas embarcarse 
por la medianía de su navío

La popa del destructor ‘A. Valdés’ soportando 
los embates de las olas. R. Oms está casi 
sumergido bajo la torrera del último cañón 
antiaéreo que era su lugar en el zafarrancho 
de combate. Otros estaban bajo la proa en los 
sollados para la dotación y descansando en 
los quatres

Compañeros de la dotación de 
marineros del  ‘A. Valdés’a sotavento 
del puente de mando soportando 
los embates y arreciadas en una 
tempestad surcando las peligrosas 
aguas por el golfo de León

Una de las labores a bordo de la 
marinería, en especial los de cubierta 
era la limpieza y baldeo, a pesar de 
ir navegando o estar repostando 
combustible de otro navío. A veces 
pasaban semanas enteras en alta mar 
efectuando ensayos de maniobras 
de combate junto a otras flotas, bien 
europeas o americanas, como el 
bombardear blancos estacionados o 
móviles. Las misiones se intentaban 
cumplir a pesar de encontrarse con 
mala climatología, borrascas, vientos 
huracanados, etc

A bordo de visita al crucero ‘Galicia’ con 
el marinero vinarocense Pascual Suñer, 
ambos posando para el recuerdo sobre sus 
poderosos cañones

En una recalada en Cádiz con el destructor ‘A. Valdés’, R. Oms 
y su primo A. Roselló encontraron causalmente al vinarocense 
Ramón Griñó, que por aquél entonces iba enrolado en un 
buque mercante petrolero sueco, y que estaba en este puerto 
también recalando. La alegría de los tres fue inmensa. Y a 
la postre, R. Griñó invitó a los dos marinos a una suculenta 
comida a base de salmón, caviar, etc., ya que los buques de 
países nórdicos estaban bien abastecidos de éstos manjares

En una de las 
salidas en 
Cartagena, R. 
Oms (izquierda) 
acompaña al 
vinarocense 
Ángel Sancho, 
que está 
montando el 
‘caballito’junto 
a otro amigo 
de La Sénia (T), 
Victor Plá, que 
ejerció de cabo 
especialista, y 
que a la postre 
fue alcalde de 
dicha vecina 
localidad 
tarraconense
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En el fons del comportament espoliador de part 
dels països que encapçalen les estadístiques del 
filibusterisme pesquer, hi podem trobar els acords 
bilaterals de pesca signats per part dels països 
espoliadors i espoliats. Com exemple, tal es el cas 
dels acords establerts entre la Unió Europea i el 
Senegal, que provenen dels anys 70, i renovats 
el novembre de 2020. Els protocols d´aquests 
acords donen accés a les aigües de Senegal a 45 
vaixells de Espanya, França i Portugal durant 5 
anys. Es tracta de vaixells d´arrossegament que 
provoquen enorme agressió als recursos pesquers 
nadius, dels que la població depèn totalment en 
aportar les tres quartes parts del seu consum de 
proteïna animal, i per la que no reben cap tipus de 
compensació. I sense deixar de considerar que la 
pesqueria artesanal en aquells llocs s´ha convertit 
en una activitat de risc. Centenars de pescadors 
han desaparegut a la mar, en accidents provocats 
per la necessitat de pescar molt mes lluny de on ho 
feien habitualment, degut a la sobrepesca industrial 
de flotes estrangeres (informació procedent de la 
pagina web de ETHIC – Drets Humans. Novembre 
de 2018), quan no es tracta d´agressions flagrants 
del vaixells industrials als petits pesquers artesanals.
Segons Greenpeace la pesca artesanal a Senegal 
ocupa unes 600.000 persones (famílies), a qui 
els abusos de la pesca industrial els priva de les 
captures, dels llocs de treball, d´un modus de 
supervivència raonable, basat en el consum de 
peix, peix que la pesca industrial destinarà en bona 
part a la obtenció de farina i oli per la fabricació de 
pinsos consumits per la aqüicultura i   la ramaderia 
en països llunyans. Aquells petits vaixells de pesca 
artesanal, això que en diuen o en diem “cayucos” 
o “pasteres”, que omplen les platges senegaleses, 
des de Saint Louis fins a Mbour, o les de Gambia, 
poden qualsevol dia omplir-se de gent que es 
veu empentada  a una “emigració il·legal”. Pot ser 
alguns bons pescadors s´hauran de convertir en 
“manters” en qualsevol país del sud de la Unió 
Europea, maltractats, menystinguts o agredits amb 
l´arma política i cultural. I si ens en queda cap dubte 
podem anar a confirmar-ho al Sindicat Popular 
de Venedors Ambulants de Barcelona, on segur 
trobarem algú que ens explicarà que “Al Senegal 
s´han venut l´aigua, la electricitat i la telefonia a 
França. I ara s´estan venent el mar. Quasi no queda 
res per vendre”.
Tal com s´ha dit abans al tractar de la quantificació 
d´hores de pesca practicades per les flotes 
industrials amb objectius espoliadors, segons el 
projecte de Global Fishing  Watch, les xineses son 
les que es destaquen per damunt de totes a tot 
el mon. El juny de 2020,  mentre des del Ministeri 
de la Pesca de Senegal s’afirmava que no s´havien 
concedit llicencies de pesca als vaixells industrials 
xinesos, Greenpeace confirmava que uns vuit 
vaixells xinesos ho estaven fent sense llicencia, 
amagant la seva localització geogràfica real.
Sabem que la població de Xina  es d´uns 1400 
milions de persones, i també que aquesta població 
es la que consumeix mes productes del mar, el que 
ha fet que la seva flota pesquera s´escampi per tot el 

mon, augmentant les seves captures en mes del 20 
% en els últims cinc anys. Els recursos pesquers de les 
costes properes a Xina quasi han desaparegut per 
la sobrepesca industrial, per això aquest escampall, 
inclús amb el combustible subsidiat en gran mesura 
pel govern comunista-capitalista 
Una de les regions marines mes sobreexplotades es 
el Mar del Japó, tros de l´Oceà Pacífic tancat entre 
les costes russa i coreanes i l’arxipèlag japonès. En 
aquest mar una de les pesqueres mes significades 
es el calamar, recurs marí altament apreciat per tots 
els països de la regió, però que ha caigut quasi el 
80% de la seva disponibilitat per sobrepesca en la 
dècada anterior (2010).  La regió no te res a veure 
geogràficament amb la Xina, però es comunica amb 
el Mar de Xina al sud pel estret de Corea, entre Corea 
del Sud i la illa japonesa de Kyushu. Es una regió on, 
a demés, els veïns no reconeixen clarament les seves 
respectives fronteres al mar, causa de nombrosos 
conflictes pesquers entre ells. 
Corea del Nord i la Xina han signat acords pesquers 
en diverses ocasions des de 2004, el que ha significat 
una invasió de vaixells xinesos a les aigües del Mar 
del Japó per capturar calamar. Però en establir-se les 
sancions internacionals a Corea del Nord l´any 2017, 
per tot aquell embolic dels coets balístics nord 
coreans, la Xina, pressionada per els EEUU, també va 
signar  les sancions. Els acords de pesca ja son paper 
mullat. Aquesta situació d´embargament empeny al 
govern nord coreà a intensificar l´activitat pesquera 
per poder alimentar la seva gent. Una munió de 
petits barquets pesquers nord coreans, de poc 
mes de 6 o 7 metres de llarg, mal equipats, amb 
escassesa de gasolina (embargament), amb motors 
de poca potencia, es llencen a pescar mes enllà, 
mes lluny d´on acostumaven, en aigües japoneses 
i en aigües russes  (https://www.youtube.com/
watch?v=zbFz6W3LueQ), i competint amb els 
vaixells xinesos, que han deixat de respectar els 
acords anteriors amb Corea del Nord i segueixen 
pescant a voluntat. Entre 2017 i 2018 els vaixells 
xinesos il·legals, deu cops mes grans que els nord 
coreans, han pescat mes que Japó i Corea del Sud 
junts, unes 160.000 tones, amb un valor de 440 
milions de US$ anuals.
En els últims cinc anys s´ha fet prou normal l´aparició 
del que en diuen “barques fantasma” a les costes 
occidentals del Japó i orientals de Rússia, uns 500 
fins ara. Son aquells petits pesquers nord coreans 
que han sigut arrossegats per la mar fins les costes 
japoneses o russes, barquets on rarament s´hi troba 
algú viu. En la majoria de casos s´hi troba algun 
cadàver recent, o ja quasi esquelets, de pescadors 
nord coreans que s´han aventurat massa endins 
del Mar del Japó (https://www.youtube.com/
watch?v=zbFz6W3LueQ), que han tingut alguna 
averia, s´han quedat sense combustible o sense 
vitualles, que s´han topat amb algun temporal, i 
han mort de gana, de deshidratació o d’hipotèrmia.  
També es conegut a la regió que els vaixells 
xinesos tenen fama de ser prou agressius, de que 
van armats, i de que no dubten en envestir altres 
pesquers o patrullers estrangers, en la creença de 
la seva supremacia en aquestes aigües, que els ve 

d´antic.  De tot això en dona compte l´estudi i els 
controls efectuats per la Global Fishing Watch.
Encara que n´hi ha per contar i no acabar, podem 
recordar la situació de fa uns anys a les costes 
de Somàlia, la “banya” de l´Africa oriental que 
s´endinsa al oceà Índic. A principis d´aquest segle 
la navegació per aquelles aigües va ser molt 
perillosa, per l’existència de grups de pirates que 
atacaven diferents tipus de vaixells que navegaven 
per la regió del golf d´Aden, entrada natural al mar 
Roig pel estret de Bab-el-Mandeb, per on cada dia 
passen 5 milions de barrils del petroli procedent 
dels països del Golf Pèrsic, camí d´Europa pel Canal 
de Suez. Avui dia sembla que allò ja es passat, i 
els ports somalis estan plens de vaixells de pesca 
artesanal, en un mar riquíssim, ple de tonyina roja, 
sorell i llagostes. No sempre va ser així. En temps 
en que el país i el govern somali eren “fallits”, amb 
unes lleis pesqueres dèbils, les flotes pesqueres 
estrangeres envaïen il·legalment la zona econòmica 
exclusiva somali, inclús dins de les 12 milles 
territorials. Com estat desfavorit o desestructurat, 
es va convertir en un paradís pels vaixells industrials 
francesos, espanyols, xinesos, coreans, japonesos i 
russos, espoliant i esgotant les reserves pesqueres 
impunement.
Davant de la impotència de poder defensar els 
seus recursos pesquers, no es gens estrany que, 
encara que no sigui de cap manera defensable, 
apareguessin grups de pescadors mes desesperats, 
que no varen dubtar en entrar en acció, amb 
complaença i recolzament dels “senyors de la guerra”, 
veritables pirates i fora de la llei, i es varen dedicar a 
atacar els vaixells estrangers que els robaven el peix 
dins de les seves aigües, en lloc de limitar-se a pescar 
mes enllà de les 360 milles de la costa on sí estaven 
autoritzats, o contaminaven impunement la regió, 
sense ser expressament pesquers (tràfic marítim 
general i de petroliers). Imagineu-vos com haurà 
quedat aquesta zona marítima amb l´embossament 
del canal per l´EVERGREEN !!
Es a dir que, a demés de sobrepesca, es cosa 
habitual el filibusterisme pesquer, que practiquen 
els poderosos contra els miserables, per satisfer 
les exigències de la globalització, i provocar 
sense entranya tot tipus d’espoli dels recursos 
marins. Quan comprem peix o marisc, congelat 
o descongelat, a qualsevol gran supermercat, 
no estaria de mes donar una ullada a la etiqueta 
informativa que deu portar cada producte, indicant 
el nom de la espècie, el lloc i data de captura, el tipus 
de pesca i processat del recurs. Es una pràctica molt 
interessant.  Un estudi recentment publicat per “The 
Guardian” (15.03.2021) informa que el 40% d´uns 
9000 productes del mar, presents en restaurants, 
grans mercats i peixateries, estudiats en 40 països, 
estan “mal etiquetats”. A Europa es mes manifest a 
Espanya, Islàndia, Finlàndia i Alemanya. Aquests 
fraus estan íntimament lligats a la pesca il·legal.

Interessats podeu donar una ullada a les informadíssimes 
i variades pagines de les webs de  GFW  i Outlaw 
Ocean  https://globalfishingwatch.org/publications/     
theoutlawocean.com

Sobrepesca i filibusterisme a la mar (II)
Per Francisco Amat, biòleg
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EL MUNDO 
DE LOS LIBROS

Carla Escuder. Farmacéutica y Dietista-Nutricionista 
(@nutriestudio_dietistas)

En mi nombre y en el de todos los empleados de HOTEL TERUEL   queremos darle la 
enhorabuena por su más que merecida jubilación. Es Usted una de las empleadas que 
más tiempo lleva con nosotros, en total son 25 años, prácticamente desde que se fundó la 
empresa.
Han sido muchos los momentos compartidos y esperemos que su balance sea positivo, y a 
pesar de que la jubilación es motivo de alegría, también esperamos que le haya quedado 
un grato recuerdo de sus años con nosotros.
 Al jubilarse comienza una nueva etapa en su vida que esperamos sea larga, llena de salud 
y alegría. Llegó el momento de disfrutar de todo el tiempo libre, de olvidarse de horarios de 
trabajo, de responsabilidades y sobre todo, de jefes.
 En el día a día, todos la vamos a echar de menos.
 Dándole las gracias por su trabajo e implicación todos estos años y deseándole una feliz 
jubilación.

Para Pilar Pitarch Salvador

Moltes felicitats Teresa!

Hoy, ayer o antes de ayer (porque no se cuándo me vais 
a leer) fue Sant Jordi, el día del libro. Uno de los días 
que más me gustan del mundo mundial (como decía 
Manolito Gafotas). Leer siempre me ha acompañado 
en mi vida, aunque he de reconocer que cada vez leo 
menos. He disfrutado, me he emocionado, me he puesto 
nerviosa, me he muerto de miedo y, sobretodo, he 
aprendido mucho leyendo. Tengo obsesión con los libros 
científicos y de divulgación. Con el nivel de velocidad 
que me compro libros es imposible poderlos leer todos. 
Pero me gusta saber que los tengo y puedo recurrir a 
ellos para consultar cualquier cosa. Me encanta pasear 
por los pasillos a ver qué se cuece de nuevo y evadirme 
leyendo la sinopsis. ¿Os imagináis que existiera de verdad 
el cementerio que nos explicó Zafón? Ojalá.

Cada vez hay más libros sobre alimentación y nutrición. 
El problema es que, como siempre, en este mundo 
todo vale y todo el mundo es experto. Que alguien 
me explique cómo puede ser que una tertuliana de un 
programa de entretenimiento (y casi ciencia ficción) 
publique un libro sobre alimentación y deporte. ¡Esto 
no puede ser! La verdad es que a mi me da pena pasar 
por el pasillo de alimentación y autocuidado porque 
parece que prima más el personaje que lo escribe que 
no el autocuidado de verdad. Si fuera así, esos libros no 
estarían como recomendados. 

Hoy me apetece recomendaros unos cuantos libros 
sobre ciencia, alimentación y nutrición que a mi me 
gustan mucho.
“El jamón de york no existe” Marián García. ¿Quién no 
conoce a la Boticaria García? Con este libro nos ofrece 
una guía muy entendible para hacer la compra. 
“La cocina y los alimentos: Enciclopedia de la ciencia y 
la cultura de la comida”. Harold McGee. Es un libro para 
los curiosos. Uno de mis favoritos. Podría ser una biblia 
para los curiosos y amantes de la gastronomía. 
“Que se le van las vitaminas”. Deborah García Bello. 
Es un libro que nos resuelve los mitos más míticos 
relacionados con la salud y la alimentación. Es una 
divulgadora magnífica, no os la perdáis.
“Come seguro comiendo de todo” Beatriz Robles. Este 
año más que nunca nos ha dejado en evidencia nuestras 
prácticas en la cocina. Este libro nos evitará riesgos 
innecesarios y visitas inesperadas. 
“La digestión es la cuestión”. Giulia Enders. Fue el 
primer libro que me compré sobre tripas y microbiota. Le 
han seguido unos cuatro más. Cada vez más convencida 
y con más evidencia de que todo lo que nos pasa tiene 
que ver con las tripas. 

Espero que os haya gustado mi recomendación. Disfrutad 
de las historias que nos cuentan.
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En Vinaròs se inició la campaña de captura del atún rojo. El miércoles 
14 de abril, entre tres embarcaciones capturaron 17 ejemplares con un 
peso medio por pieza de 45 kg. Así, en un día un par de barcos ya han 
capturado la mitad de la cuota que tienen asignada anualmente, pués 
ésta es de 562,8 kg/barco/año, al igual que el resto de embarcaciones 
autorizadas de la Comunidad Valenciana. Cabe recordar que la 
Secretaría General del Ministerio de Pesca de España, únicamente 
ha concedido a la Comunitat Valenciana el 2,87% de la cuota total 
española para este tipo de pesquería, con un reparto provincial en 
nuestros puertos comunitarios de la siguiente manera: 
Castellón a 24 barcos en 4 puertos (Vinaròs tiene 8 barcos). Valencia 
tiene 3 barcos en 1 puerto. Y Alicante 24 barcos en 5 puertos. 
También está la opción, en caso de no poder pescarse la cuota 
establecida por todos estos barcos, de que, a partir del mes de 
septiembre y hasta final de año, la pesca sea olímpica, es decir saliendo 
las embarcaciones autorizadas a faenar sin una asignación previa hasta 
llegar al cupo comunitario. 
Destacar que la Interfederativa de Cofradías de Pescadores de la 
Comunidad Valenciana es el interlocutor en pro del aumento de 
cantidades de pesca del Atún Rojo del Mediterráneo. Entre sus 
argumentos, el ser una modalidad o técnica pesquera con línea de 
mano que no afecta a otras especies y la abundancia que consideran 
demostrada de estos túnidos en nuestro mar, incluso llega a perjudiacar 
a otras pesquerías, puesto que el atún es un pez depredador y en su 
dieta está el comer grandes cantidades de pescado azul, etc. Es decir, 
que se está palpando que, a pesar de pillarse pescado unos días, existe 
bastante malestar en el sector pesquero artesanal dedicado al atún, 
ya que se consideran muy pocas las cuotas de capturas para esta flota 
artesanal. Evidentemente no tardarán muchos días en capturar su 
cuota asignada, por lo ue tendrán que dedicarse a otra modalidad.

Comenzó la campaña del atún rojo en Vinaròs

Desembarco de primeras capturas de atún rojo

BANDA SIMFÒNICA 
DE LA SOCIETAT MUSICAL LA ALIANZA

ENVELAT DE L’ATLÀNTIC
Diumenge 25 d’abril de 2021 a les 12,00 hores

PROGRAMA 

•	 West side story (Selecció)             Leonard Bernstein

•	 Carmen suite         Geroge Bizet

I.- Obertura
II.- Canvi de guardia
III.- Els toreros
IV.- Dansa bohèmia

Director: José Ramón Renovell Renovell

•	 La leyenda del beso (Selecció)     Soutullo i Vert

Directora invitada: Lorena Ruiz González

•	 El fantasma de la ópera (estractes del musical) Andrew Lloyd Webber

Dtor: José Ramón Renovell Renovell

El pasado fin de semana, el equipo Maikbike Xc Cycling 
Team, se desplazó a la localidad de Cambrils para participar 
en la 1a prueba puntuable para el Open de España XCM, en 
la Scott Marathon Cup. 
A pesar de la lluvia en los primeros compases de la carrera, 
los bikers pudieron  disfrutar de un auténtico y puro BTT en  
un precioso circuito de 60km y 1500+, dónde abundaban 
las duras subidas y numerosas sendas a la altura de una 
Copa de España. 
Próxima parada, Gigante de Piedra Small, en Sant Joan 
de Moró el 1 de Mayo, prueba puntuable para el Open de 
España XCM.

Maikbike Xc Cycling Team

A.A./X.F
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La cantautora Esther Querol va presentar diumenge 
18 d’abril a l’auditori Ayguals d’Izco en Vinaròs, el seu 
nou disc,  ‘Les teues ales’. Va ser un  concert gratuït 
emmarcat en la programació cultural de primavera 
que la regidoria de Cultura de l’Ajuntament de 
Vinaròs ha preparat per als mesos d’abril, maig i juny. 
Amb un aforament restringit i sempre marcat per 
les normes de seguretat i sanitàries que encara cal 
seguir, la jove artista local va aconseguir amb la seua 
actuació en directe un ambient molt íntim entre 
amics, familiars i públic en general que va tindre la 
sort de poder assistir.
El títol del nou disc d’Esther,  inclou la cançó ‘Vies 
paral·leles’ que ja té un videoclip oficial realitzat per 
Carles mas i produït per Primavera d’Hivern
La càlida veu i la guitarra d’Esther Querol van tornar 
a donar vida amb aplaudiments a l’auditori al llarg 
de tot el concert, en el que els vinarossencs van 
demostrar una vegada més les ganes de cultura que 
hi ha a la ciutat després de mesos d’obligat silenci 
degut a la pandèmia. 
 ‘Les teues ales’ (Primavera d’Hivern, 2021) compta 
amb el suport de professionals amb experiència al 
món de la música valenciana: Àlex Martinez (Tardor) 
com a productor, Tono
Hurtado (Sierra Leona, Tardor, Gem) com a enginyer 
de so, i Pau Paredes (productor de Ginebras o Jero 
Romero), com a arranjador de teclats i pianos.

Esther Querol presenta a 
l’auditori ‘Les teues ales’
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Quina és la teua tasca dins de l’ AVL?
Soc una acadèmica més. Una de les 4 dones, del 
total de 21 acadèmics que en formem part, però 
al mes de juny això canviarà perquè entraran 
noves acadèmiques, i en serem 10. Jo soc vocal de 
la junta de govern i la meua funció és en l’àmbit 
de publicacions, onomàstica i també soc vocal 
de la comissió de l’escriptora de l’any, Carmelina 
Sánchez-Cutillas. Soc una enamorada de la meua 
feina.

Què ens pots dir de l’exposició que ens presentes 
dedicada a Carmelina Sánchez-Cutillas
És una exposició que crec us sorprendrà. La 
mostra es diu “Carmelina Sánchez-Cutillas, des de 
les fronteres del silenci”. És un vers de Carmelina, 
però reflexa també el perquè ella ha sigut 
mereixedora de ser escriptora del’any. Per la seua 

vàlua professional i perquè mereixia ser rescatada 
d’aquelles fronteres del silenci on ella i tota la 
seua generació va ser condemnada. Un silenci 
al qual foren condemnats tots els que parlaven 
valencià en l’època del franquisme, i en el cas de 
Carmelina, doblement silenciada pel fet de ser 
dona. I et diré un altre motiu, que és el que hem 
descobert durant tots els treballs que hem fet, i és 
que ella ha sigut silenciada també, a més de per 
ser dona, per ser rebel. Pensem que es mereixia 
aquest reconeixement i, com per la pandèmia 
durant el 2020 no hem pogut dur a terme els actes 
com corresponia, hem decidit que també durant 
el 2021 siga escriptora de l’any. Era una figura que 
requeria ser rescatada de l’oblit, i quan t’acostes 
a la seua obra t’emportes molt grates sorpreses. 
Estic personalment molt contenta d’haver vingut 
a Vinaròs, perquè l’any Carmelina pivota entre 

Altea, ciutat on ella passa la infància i que queda 
perfectament retratada a “Matèria de Bretanya”, la 
seua obra més coneguda, i València ciutat, on ella 
passa la major part de la seua vida. He de confessar 
que al territori nord no havíem sigut capaços de 
mostrar encara la figura de Carmelina i ara soc feliç 
de poder-ho fer.

Com definiries el valencià que es parla a Vinaròs?
El meu valencià és apitxat, soc de la Ribera del 
Xúquer, i mire el vostre valencià amb molta 
admiració perquè ens permet replantejar-nos molts 
prejudicis. Jo forme part de la AVL, però això és un 
honor, el meu treball, aquell amb el que em guanye 
la vida, és a la Diputació de València, on soc tècnica 
llingüística. Nosaltres fem campanyes de l’ús del 
valencià en tot el territori, i és molt important veure 
la variació lèxica i morfològica, que és precisament 

L’acadèmica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL), 
Immaculada Cerdà Sanchís, va presentar divendres 16 
d’abril a Vinaròs l’exposició itinerant que a la sala d’actes de 
la biblioteca municipal ha estat dedicada -fins divendres 23 
d’abril- a l’escriptora Carmelina Sánchez-Cutillas. L’AVL va 
decidir dedicar el 2020 a Carmelina Sánchez-Cutillas com 
a l’Escriptora de l’Any, un homenatge que s’estendrà fins a 
desembre de 2021, per l’excepcionalitat de la pandèmia.
Nascuda l’any 1965 a Algemesí, Cerdà és llicenciada en 
Filologia Hispànica (Llengua i Literatura Valencianes, 
Llengua Espanyola i Literatura Espanyola) per la Universitat 
de València l’any 1988. És tècnica lingüística de la Diputació 
de València des de 1990 i cap de la Unitat de Normalització 
Lingüística des de 2000, per concurs de mèrits. Fou elegida 
acadèmica pel Ple de l’AVL de l’11 de març del 2016 i va 
prendre possessió del càrrec el 5 de juliol del 2016.

Immaculada Cerdà Acadèmica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua

X.Flores

X.Flores

“

La sala d’actes Provi García de la biblioteca pública ha acollit fins al 23 d’abril l’exposició 
itinerant de l’Acadèmia Valenciana de la llengua dedicada a l’escriptora de l’any 2020 i 
2021, Carmelina Sánchez-Cutillas. L’acte inaugural va tindre lloc divendres 16 d’abril a la 
tarde, comptant amb la presència de l’acadèmica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua 
(AVL), Immaculada Cerdà, que va fer un recorregut explicatiu per la mostra, i la regidora 
de Cultura, Anna Fibla.
Fibla va destacar l’estreta relació entre la AVL i l’Ajuntament de Vinaròs gràcies al conveni 
vigent i que aquest acte era una mostra més d’aquesta bona relació. “El fet d’acollir 
aquesta exposició és també el nostre reconeixement a una gran escriptora valenciana 
del segle XX tristament desconeguda en molts aspectes”, va assenyalar la regidora.
Per la seua banda, Cerdà va agrair la participació de Vinaròs en esta mostra itinerant, 
recordant que Carmelina Sánchez-Cutillas també serà escriptora de l’any 2021 donat que 
la pandèmia va obligar a cancelar els actes de difusió previstos l’any passat.
Cerdà va fer un recorregut per la figura de Carmelina Sánchez-Cutillas i la importància de 
la seua obra. “Era una dona molt especial, de classe alta, nascuda circumstancialment a 
Madrid, que gràcies al seu avi va aprendre a parlar i escriure en valencià i apassionar-se 
per la història, que fumava i es pintava sempre els llavis d’un roig intens, a més de reunir-
se amb intel·lectuals, investigar, i declarar-se enamorada de Jaume I. Una dona que mai 
volia dir quin any va nàixer, però que se sap que el pròxim 23 de juny es complirà el 
centenari del seu naixement. El perquè és escriptora de l’any era molt clar i va més enllà 
de la gran qualitat de la seua encara tan desconeguda obra. Hi havia un deute pendent 
en ella i en tota la seua generació que parlava i no se l’escoltava perquè ho feien “des de 

les fronteres del silenci”, un vers de Carmelina que explica molt bé 
des de quin àmbit intentaven que se sentira la seua veu i no ho 
aconseguiren en ser una època en què la que resultava molt difícil 
publicar en valencià, i encara més sent dona”.
L’únic premi que va guanyar aquesta escriptora va ser el premi 
Octubre-Andròmina de narrativa, convocat per l’editorial Tres i 
Quatre per l’obra “Matèria de Bretanya”, l’any 1975. Això, com va 

Vinaròs dedica una exposició a l’escriptora
de l’any Carmelina Sánchez-Cutillas 

Anna Fibla i Immaculada Cerdà
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la que reforça la unitat. Recorde haver fet una 
campanya de comerç per a la qual vam pensar el 
lema “Jo compre en valencià”, i  Maria Josep Arayo, 
la tècnica lingüística de l’Ajuntament de Vinaròs ens 
va dir que al nord calia dir “Jo compro en valencià”.
Tota la raó. I això forma part de la campanya, perquè 
tot és valencià. Aquesta variació és enriquiment. 
Som ben afortunats en aquest sentit a tot el nostre 
territori.

Amb el topònim Vinaròs, a pesar d’estar aprovada 
fa anys la denominació oficial amb S, continuem 
trobant-nos sovint amb escrits amb el topònim 
amb Z
Crec que és una falta de respecte als vinarossencs. 
A mi em diuen Immaculada. Els meus pares em 
van posar Inmaculada, en castellà, perquè l’any 
1965, quan vaig nàixer, només podia ser així. Anys 
després, sent adulta, vaig canviar-lo al valencià. El 
meu pare va nàixer l’any 1933 i es deia Pepe, tothom 
el cridava així, però als papers era José. Ell era molt 
valencianista però tampoc es va plantejar mai 
canviar-se el nom a Josep, perquè tampoc se sentia 
Josep. Ell se sentia Pepe. I em fa pena dir que  mai va 
veure escrit el seu nom com ell el sentia. Quan morí 
el meu sogre, al que també li deien Pepe, la meua 
sogra li va posar a la làpida “Pepe”, i el meu pare va 
dir “a mi també m’agradaria que m’ho posaren”. I fa 
pena, però és l’únic lloc on el meu pare és Pepe, a la 
seua làpida. Això és trist i lamentable que no s’haja 
pogut resoldre. Si Vinaròs és Vinaròs i ho és perquè 
és un municipi valencianoparlant i per què sempre 
ha estat així i perquè el poble és la denominació 
que vol, no entenc perquè encara hi ha gent i 
administracions que no respecten la voluntat dels 
vinarossencs i vinarossenques. Som Vinaròs i cal 
assumir-ho.

Quins petits gestos podem fer per fomentar el 
valencià aquells que el parlem?
El primer gest passa per l’estima. Però per estimar 
una cosa moltes vegades cal conéixer-la. Viure en 

valencià implica escoltar com parlen els majors, 
veure la riquesa que hi ha en les nostres paraules, 
en el nostre territori, en els nostres escriptors, en 
els topònims, i preguntar-te coses, estimular la 
curiositat. És una molt bona manera de fomentar-lo 
i fidelitzar-lo.

Escrivim menys en valencià a les xarxes socials 
per por a fer faltes d’ortografia i que ens les 
assenyalen?
A parlar s’aprén parlant i, a escriure, escrivint. És cert 
que hi ha qui sempre t’assenyala la falta d’ortografia. 
Personalment no corregisc a ningú si no m’ho 
demanen. Posar el dit a l’ull és una postura ben 
antipàtica. Jo em relacione en gent major del meu 
poble per les xarxes socials. I alguns em diuen que 
no volen escriure públicament per por a fer moltes 
faltes. Jo els dic que soc traductora i que soc capaç 
de traduir tot allò que escriguen, però que ho facen 
en valencià, perquè els conec parlant en valencià. És 
veritat que hi ha una mica de vergonya en escriure 
valencià per les xarxes, i moltes persones a les quals 
els agrada corregir als altres, però també hi ha 
una certa enlluernaria en l’anglés. Hi ha prejudicis 
lingüístics que fa que unes llengües tinguen més 
poder que altres, i crec que a la globalització només 
se li pot respondre amb la localització.  

Aquí diem Carnaval de Vinaròs en lloc de 
Carnestoltes
Si ja està encunyat Carnaval de Vinaròs com a marca 
turística, ja és pròpia, està totalment interioritzada 
per tots. Això sí, quan tots diguem “carnaval”, què 
diferenciarà el de Vinaròs dels altres? Potser en 
aquest moment algú pensarà que igual haguera 
sigut millor haver-li dit Carnestoltes de Vinaròs, 
perquè potser seríem l’únic Carnestoltes entre els 
milers de carnavals que hi ha.

Per als que tenim dubtes, quines recomanacions 
ens faries per utilitzar correctament el llenguatge 
igualitari o inclusiu?

És normal tindre dubtes. La llengua no té os, és 
molt flexible i hi ha canvis inevitables i necessaris.  
Et posaré un exemple. Quan jo estudiava BUP 
només ho fèiem en castellà. Recorde que un 
dia, la professora de llengua espanyola ens va 
preguntar quin era el femení de “jefe”, si era “la jefe” 
o “la jefa”. Tots vam dir que era “la jefe”, perquè en 
aquell moment no coneixíem cap “jefa”, i sonava a 
“marimandona”, mai ens havíem trobat en aquest 
cas. El mateix ens ha passat en ministra, tinenta, 
alcaldessa... fins que no hi han hagut dones que 
han ostentat aquests càrrecs, aquestes paraules ens 
han resultat xocants. Ara ens trobem en ministres, 
tinentes, alcaldesses, i ho diem en normalitat.  Les 
realitats canvien i la llengua ha de tindre la capacitat 
de descriure i adaptar-se a aquestes realitats 
socials que canvien. No cal que siga la llengua la 
que propicia els canvis, no li demanem això, però 
tampoc li diguem a la llengua que estiga al marge 
dels canvis que es produeixen amb el temps. Els 
acadèmics i acadèmiques hem de parar l’orella, 
estar alerta i veure el que està passant.
Tampoc hem de doblar-ho tot per utilitzar el 
llenguatge inclusiu, però entre això i utilitzar només 
el masculí crec que hi ha tot un món. La intuïció 
recorre a tot allò que hem après i de vegades és una 
bona eina a la qual recórrer en aquest sentit.

Té èxit l’app ‘Diccionari Normatiu Valencià’?
Moltíssim. Us recomane descarregar al vostre 
telèfon aquesta aplicació encaridament, juntament 
amb la del Portal Terminològic Valencià, perquè 
estan les dues connectades i resulten molt útils.  

És complicat posar el nom d’un nou carrer o el 
canvi d’un nom per un altre?
Posar noms de carrers és una de les decisions més 
difícils per un tècnic lingüístic. El primer que se sol 
fer és intentar recuperar l’endònim, però quan el lloc 
en qüestió no tenia nom, llavors resulta encara més 
complicat. És una tasca sovint desagraïda, perquè 
tothom vol dir la seua.

Acadèmica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua Fer servir el topònim Vinaroz és faltar al respecte als vinarossencs“ ”

explicar Cerdà “tot i presentar-se a tots els premis que hi havia i sentir-se ella mateixa 
una bona escriptora”.  De fet, ni l’obra anterior a “Matèria de Bretanya” ni la posterior va 
tindre cap ressò i la mateixa autora era qui autopublicava els seus llibres.
Però a pesar de no estar reconeguda al seu territori, va guanyar un premi a la Universitat 
de Kentucky amb el llibre “Un món rebel”, que va ser traduït a l’anglés.

“Donassa” i “Criptogínia”
També va explicar que gràcies a l’estudi de l’obra d’aquesta autora, l’AVL ha incorporat 
dues noves paraules al diccionari normatiu. “Carmelina i les dones de la seua generació 
mereixen ser recuperades, i gràcies a ella i a les reflexions que hem fet, treballant en la 
seua obra, des de la AVL hem recuperat paraules com “donassa”, referit a dona de gran 
prestigi i ”criptogínia” que és l’ocultació manifesta del paper de la dona”, va explicar 
Cerdà.

Activitats acadèmiques i divulgatives
La mostra és una més de les accions per donar a conéixer la figura de Carmelina 
Sánchez-Cutillas arreu del territori valencià. “Volem que les diferents generacions 
coneguen la seua figura i estem treballant en diversos àmbits, movent-nos per tot el 
territori mostrant en una exposició itinerant com és de polièdrica la figura de Carmelina 
i creant amb ÀPunt el documental” Carmelina mar i cel” i altres materials divulgatius, a 
més de fer una wikipedia marató.
Altres accions que es faran és la publicació de material didàctic, la digitalització de 
tot el llegat de l’escriptora que ha cedit la seua família per posar-lo a disposició dels 
investigadors, la celebració de diferents seminaris i la publicació íntegra de la seua obra, 
a més de la  creació del Centre d’Interpretació Carmelina Sánchez-Cutillas que s’ubicarà 
a Altea.

Anna Fibla i Immaculada Cerdà
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El joven actor y productor vinarocense Anthony Senén, de 28 años, tiene previsto estrenar en 
Madrid una obra teatral musical, producida por la empresa que dirige, protagonizada por él 
mismo y que utilizaría moderna tecnología, incluso el 4D.
De esta manera, Senén se subirá de nuevo a un escenario después de años dedicándose a la 
producción y dirección artística de su propia empresa, trabajando para grandes marcas del ocio 
y entretenimiento. 
Según ha explicado, con “Sherlock Holmes y el cuadro mágico”, título de la obra, el público 
accederá al clásico mundo de misterio y diversión a través del teatro musical con un despliegue 
de tecnología 3D y efectos especiales como olores, sensaciones u otros que lo convierten 
en 4D, junto a una historia de ritmo trepidante y unas canciones creadas expresamente para 
la ocasión y con voces en directo. Estará protagonizado por  Anthony Senén  como Sherlock 
Holmes y Moriarty, Edgar Moreno como Watson y Andrea Rodríguez como Adler y Condesa de 
Nata. El formato es una creación original de Trencadís Produccions e Idea123 y está producida 
por Qelart Entertainment.
El espectáculo se estrenará en Madrid, en un teatro y fecha aún por determinar y más tarde hará 
una gira nacional. “Me encantaría poder llevar “Sherlock Holmes y el cuadro mágico” a Vinaròs, 
mi casa, mi tierra, mi lugar de desconexión. Un espectáculo profesional y diferente con voces en 
directo y un elenco con una experiencia increíble en el teatro musical en España se merece estar 
en mi casa.” decía.
Recordaba Senén que “después de terminar la gira de “Aladín, un musical genial” de Trencadís 
Produccions en 2017 decidí embarcarme en la producción y dirección artística con mi propia 
empresa poniendo en un segundo plano la interpretación”. “Hoy, y en plena pandemia es un 
honor y una suerte poder decir que volveré a subirme a un escenario produciendo mi propio 
musical y haciendo lo que más me gusta y me apasionada: actuar, cantar y bailar. Además, 
aprovechando para reivindicar que la cultura es segura y necesaria en todas sus variantes. Son 
tiempos difíciles, pero son tiempos para arriesgar, tener valor y luchar por nuestros objetivos”.
“Sherlock Holmes y el cuadro mágico” es un musical familiar pensado para enganchar a grandes y 
pequeños, con la originalidad de todos los elementos que configuran ese universo multisensorial 
que hará de esta visita al teatro una experiencia única, según pretende conseguir Senén. 
Su empresa Qelart, durante el confinamiento del año pasado, creó por internet un programa 
exclusivo y gratis de actividades de ocio para hacer en casa y para toda la familia. Qelart ahora 
afronta de nuevo la pandemia con este ambicioso proyecto teatral.
Anthony Senén fue nominado hace 2 años como finalista a los Premios Goya como mejor Actor 
Relevación por su interpretación en la película El Efecto K. Montador de Stalin. También ha 
actuado en la serie de TVE Centro Médico y en diversos cortometrajes. Fue presentador de la 
proclamación de reinas y reyes del Carnaval de Vinaròs en el 2019, entre otras actividades de este 
polifacético vinarocense.

El actor vinarocense Anthony Senén producirá y estrenará 
un musical en Madrid sobre Sherlock Holmes en 4D

Emili Fonollosa

Anthony Senén

La Carta Europea de les Llengües 
Regionals o Minoritàries (CELRoM) 
és un tractat europeu, promogut 
pel Consell d’Europa des del 
1992, que té com a objectiu 

protegir les llengües històriques d’Europa que 
són minoritàries o minoritzades als estats on es 
parlen. L’Estat espanyol va ratificar aquesta carta 
europea de compromisos lingüístics el 2001, però 
la incompleix en diversos aspectes des d’aleshores, 
tal com indiquen els informes d’avaluació que 
elabora periòdicament el Comitè d’Experts de la 
CELRoM del Consell d’Europa.
Tal com assenyala l’informe de l’ONG del català, el 
comitè europeu critica que en    l’accés a les feines 
de l’administració, conèixer la llengua pròpia 
d’un territori no és un requisit obligatori, sinó 
tan sols un “mèrit” a tenir en compte. També en 
destaquen una dada sorprenent: el coneixement 
d’algunes llengües estrangeres com l’anglès, el 
francès o l’alemany puntua més en l’avaluació de 
les sol·licituds d’algunes feines públiques, que el 
coneixement de llengües que són oficials. 

En aquest àmbit, l’informe conclou que la 
legislació espanyola no és capaç de garantir que 
els treballadors públics siguin competents en 
llengües diferents de la castellana. La Plataforma 
per la Llengua ha denunciat reiteradament que, 
sense un mecanisme de capacitació en català del 
personal de les administracions públiques, no 
quedarà garantit que els catalanoparlants puguin 
ser atesos en la seva llengua. En el seu  informe, a 
més, la Plataforma per la Llengua alertava el comitè 
europeu que la digitalització està empitjorant 
l’atenció pública en català. 
En aquest sentit, l’avaluació del Consell d’Europa 
explica que la creixent telematització de l’atenció 
pública està desincentivant la contractació de 
treballadors competents en la llengua pròpia del 
territori. Com a conseqüència, afirma el Comitè 
d’Experts, els parlants de les llengües pròpies tenen 
un accés encara més limitat a les cites personals 
dels serveis públics que els castellanoparlants. 
Amb aquesta afirmació, els experts de la Carta fan 
palès que a Espanya uns parlants tenen més drets 
que els altres. L’informe    alerta que s’incompleix 

l’article 10 de la CELRoM. En aquest cas, el 
document cita directament els resultats d’un estudi 
de la Plataforma per la Llengua que indica que, de 
389 webs observades,  només 5  estan traduïdes 
totalment al català. Tal com s’explica, els experts 
europeus alerten que sovint aquestes traduccions 
contenen errades i que, per tant, molts ciutadans 
acaben optant per omplir la versió castellana dels 
formularis a què poden accedir des d’aquestes 
webs.  
El Consell d’Europa també recomana a Espanya, 
un cop més, que es modifiqui la Llei Orgànica del 
Poder Judicial perquè asseguri l’ús del català en 
procediments judicials si ho demana una de les 
parts, una opció que actualment no és garantida 
per l’administració de justícia tot i les previsions 
legals de la Carta. El comitè insisteix a dir que les 
mesures extraordinàries aplicades per la pandèmia 
no poden ser una excusa per trepitjar els drets dels 
parlants de les llengües pròpies. A més, el Consell 
d’Europa recomana que tota la informació que es 
done en relació amb la Covid-19 estigue disponible 
en les diferents llengües pròpies de l’Estat.

ASSOCIACIÓ CULTURAL

JAUME I

La nostra llengua a Europa
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L’auditori municipal Ayguals d’Izco va acollir dimecres 14 d’abril la inauguració de la mostra 
pictòrica de Fèlix Mas i la presentació del llibre vinculat a l’obra de Mas “Fèlix in verso”, de 
Victòria Panadés. 
L’acte inaugural va comptar amb la presència de la regidora de cultura Anna Fibla.
Fibla va destacar que aquesta exposició obre el cicle de mostres a l’auditori municipal. Va lloar 
la pintura de Mas, que ha exposat a diferents països i els seus inicis com il·lustrador. D’altra 
banda va recordar que la vinarossenca Panadès i Mas es van conéixer a la Sènia i d’aquesta 
relació cultural ha sorgit l’exposició. 
L’autor, Fèlix Mas, va subratllar que el color roig de la paret interior de l’auditori destacava 
curiosament les seves pintures La dona, a través de diferents retrats, és part fonamental de 
la seua obra.

Impressions amb Fèlix Mas
Per Victòria Panadés

Presentació del llibre “Fèlix in verso” de Victòria Panadés 
i inauguració de l’exposició d’olis de Fèlix Mas

Qui ha tingut la fortuna de conéixer personalment 
Fèlix Mas i alhora ha pogut permetre’s un viatge 
oníric per la miscel·lània de la seua obra, és molt 
probable que el definisca amb una única paraula: 
encantador.
Fèlix Mas és un home culte, viatjat i a cada pas 
recorda un episodi magnífic impensable per a la 
majoria.
Va nàixer a Barcelona, en un ambient lligat a 
l’art. Amb aquestes premisses i els seus estudis a 
l’Escola Sant Jordi i l’Escola d’Arts i Oficis, la carrera 
de Fèlix estava perfectament orientada
L’any 1957 es va unir a l’agència internacional 
Josep Toutain, i el món del còmic va ser durant 
molts anys el seu mitjà de vida. Els seus còmics 
van aparéixer sovint en les revistes britàniques 
per a adolescents fins a principis dels anys setanta.
Les vinyetes amb anguloses, expressives i belles 
joves el van conduir a treballar a Escandinàvia 
com a il·lustrador en revistes de primer nivell.
Va treballar a les revistes Warren dels Estats Units; 
després, va crear relats breus de terror per a les 
revistes Creepy i Vampirella, en què un dels seus 
capítols va ser considerat el millor de la saga.
La seua obra pictòrica és extensa i es defineix com 
obra de culte pel que fa a la representació de la 
dona.
Tècnicament destaquen les línies anguloses i 
aristades de dones ambientades a l’Orient o 
l’antic Egipte.
Mirades absents o desafiadores, però que toquen 
l’ànima de qui les contempla.
Una bona inversió i un plaer per als sentits. FELIX 
MÁS és un privilegi a tindre en compte.
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Quin desgavell

Per Maria Dolores Miralles

Visita l'hemeroteca 
gratuïta del Diariet al 
repositori de la UJI

http://repositori.uji.es/xmlui/
handle/10234/95093

Cerca imatges i articles de la 
historia de Vinaròs

E L  D I A R I E TVinaròs

Ajudes Pla Resistir 
(Parèntesi)

 Per Fernando Juan, Regidor de RR.HH i Indústria

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Trece meses de 
pandemia, cero ayudas

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Un any després del 
començament de la 
pandèmia, amb un 
romanent de tresoreria 

de quasi 2,5 milions d’euros, l’ajuntament de Vinaròs 
a dia d’avui, no ha estat capaç de fer arribar cap  ajuda 
directa a pymes i autònoms, encara  que en el plenari 
del mes de març, es va aprovar per unanimitat,  una 
modificació  de crèdit extraordinari per un import de 
600.000€ per engegar el  “PLA  VINARÒS REACTIVA”. 
Ha passat un mes, i a dia  d’avui,  les empreses que han 
sol·licitat l’ajut no ha rebut cap euro. Molts negocis 
i famílies estan vivint situacions insostenibles, una 
gran majoria no pot fer front a les despeses , per això 
volem que aquests diners estiguen ja  en mans dels 
ciutadans. Però clar, abans hi ha que fer els deures, 
cosa que no ha fet l’equip de govern. 
Per què diem això?    Per    què a dia d’avui encara 
no estan aprovades les bases per poder fer els 
pagaments i perquè falta arribar la competència 
impròpia de la Conselleria de Comerç.  Cal posar-se les 
piles, Vinaròs necessita d’un govern més responsable 
i més compromès amb la societat vinarossenca. 
L’equip de govern en el passat plenari va deixar 
molt clar que no vol  rebaixar els impostos en temps 
de COVID. El PVI, està en desacord en les seues 
declaracions, les quals creiem que no són gens 
encertades. Vostès estan convençuts que una rebaixa 
fiscal afavoreix a les persones adinerades, però com 
poden afirmar això? 
Vinaròs és una ciutat on la majoria dels convivents 
som gent treballadora, senzilla, amb una mitjana 
d’ingressos mitjana - baixa. Si a més a més tenim en 
compte que aquest virus ens  ha trastocat la nostra 
vida a pitjor, perquè són moltes les persones que han 
perdut el seu treball, altres el seu negoci, la qual cosa 
es tradueix en que ha augmentat l’atur a Vinaròs. Les 
dades no són gens bones, perquè en la nostra ciutat, 
la taxa del gent desocupada sobrepassa el 24%. Són 
moltes les famílies que ho estan passant molt  mal, 
perquè com he dit abans no tenen feina i altres estan 
en ERTO.  Per això és un desgavell la seua afirmació 
“No estem gens a favor de reduir els impostos i més 
en temps de pandèmia”.   
L’ajuntament de Vinaròs ja ha resolt les Ajudes 
Parèntesi del Pla Resistir i d’un muntant que 
superava  el milió d’euros, només s’abonaran 
prop  de 558.709€,    perquè de les 294 sol·licituds 
presentades només s’han aprovat favorablement 
242, és a dir un 11%  han estat excloses. Aquesta 
dada es conseqüència de que les bases no estaven 
ben redactades, la qual cosa no ho entenem, perquè 
sempre es va dir que no es volia deixar a ningú enrere.  
En el passat plenari, el PVI, va fer arribar un prec a 
l’equip de govern on sol·licitàvem ajuts  per altres 
activitats de gaire educatiu, cultural i lleure,… 
perquè fins ara no han rebut cap ajuda per    no 
tenir el CNAE  (Classificació Nacional de Actividades 
Econòmiques) o no complir totes les condicions. 
Aquests negocis degut a l’estat d’alarma s’han vist 
obligats a tancar les seues instal·lacions, i al reobri-
les amb les restriccions d’aforament , complint amb 
les mesures sanitàries, també els ha produït un gran 
perjudici econòmic.   Per això ens alegrem que amb 
el sobrant dels 476.290€ es    posen    a disposició 
d’empreses i autònoms que van quedar fora del 
Pla de la Generalitat, perquè no té ni cap ni peus 
que autònoms vinculats a l’educació, lleure, disseny 
gràfic...no hagin pogut adherir-se a les ajudes , 
encara que la davallada d’ingressos ha estat igual o 
superiors als exigits en les bases del Pla Resistir.  
Ara els diners tenen que anar a destinats a salvar 
vides, a atendre necessitats socials    i salvar en la 
mesura possible l’economia. La crisi generada per 
la COVID-19, ens fa viure una situació excepcional, 
per tant des el PVI, creiem que el govern municipal 
té l’obligació moral i ètica d’alleujar la pressió fiscal. 
Ara és el moment on els polítics més que mai hem 
de demostrar amb fets que estem al servei dels 
ciutadans. 

Con la decisión 
precipitada de convertir 
la carretera de la costa 
sur en unidireccional se 

ha demostrado que el gobierno de Guillem Alsina 
mintió a los vecinos de la costa sur, engañó al 
resto de vinarocenses y ocultó información a los 
partidos de la oposición que reclamamos desde 
un primer momento explicaciones claras y veraces 
sobre este tema.
La comisión de investigación realizada a propuesta 
del Partido Popular ha servido para demostrar que 
el gobierno de Alsina y Fibla no tiene reparos en 
mentir y adaptar la realidad a su conveniencia, 
aunque eso ponga en peligro a los vinarocenses 
que se ven obligados a utilizar la antigua N-340 
para desplazarse hasta el casco urbano.
El ingeniero municipal reconoció ante la comisión 
que no se le solicitó ningún informe técnico, es 
decir que los concejales del PSPV-PSOE y Som 
Vinaròs decidieron por su cuenta modificar el 
sentido de una carretera por sus bemoles, porque 
les importa más un titular en la prensa que la 
seguridad vial de los vinarocenses.
El mismo funcionario afirmó en la comisión, y así 
consta en las actas, que si le hubieran pedido un 
informe habría solicitado que, antes de tomar la 
decisión de eliminar un sentido de circulación, 
se deberían realizar unas mejoras en los accesos 
y en la trama vial de la costa sur para garantizar 
la seguridad de los vecinos. Pero no se le pidió 
ningún informe y la arbitrariedad del gobierno 
municipal arrolló a aquellos vinarocenses que no 
fueron escuchados por un gobierno insensible y 
temerario.
En la comisión de investigación no se pudo 
conocer si ha existido un incremento de los 
accidentes porque los informes aportados desde 
la Policía Local ni reflejan todos los accidentes 
ocurridos, como demostramos la pasada semana 
en rueda de prensa, ni comparan periodos de 
tiempos iguales y por tanto es imposible llegar a 
ninguna conclusión.
Guillem Alsina presume de transparencia, pero 
la realidad es que acudió con unas conclusiones 
redactadas de antemano, buscando excusas y 
sabiéndose protegido por aquellos medios de 
comunicación que nunca pondrán en cuestión 
aquello que salga de la sede socialista desde 
donde parece que emiten sus programas.
Los vecinos de la costa sur deben saber que el 
Partido Popular no dejará de buscar la verdad. 
La seguridad vial de centenares de vinarocenses 
está en juego por la irresponsabilidad del equipo 
de gobierno y ante eso ni nos callaremos ni nos 
callarán.

 A inicis del mes de febrer 
vàrem publicar un article 
on explicàvem les mesures 
econòmiques previstes, tant a 
nivell estatal com autonòmic i 

local. Com dèiem, a nivell autonòmic i dins del pla 
RESISTIR es trobaven les línies d’ajuts PARÈNTESI,  
per a microempreses i autònoms, a gestionar pels 
Ajuntaments. Doncs bé, l’Ajuntament de Vinaròs 
abonarà la propera setmana més de 558.000 
€ de les Ajudes Parèntesi. En total s’han resolt 
favorablement 242 sol·licituds.
Amb el sobrant dels 476.290 € es posarà en 
marxa l’Ajuda Parèntesi Fase II per a les empreses 
i autònoms que han quedat fora del Pla Resistir. 
Aquesta setmana es té previst informar a les 
empreses dels sectors beneficiaris i dels terminis 
per a poder presentar les sol·licituds.

Sectors inclosos a l’Ajuda Parèntesi Fase II:
- Impremta, arts gràfiques i edició 
- Comerç al detall de pa, forns i pastisseries
- Transport
- Fotografia
- Reparació de calçat i joieria 
- Educació 
- Rentat i neteja de peces tèxtils
-  Confecció de peces de vestir i joies
- Lloguer de maquinària i articles

Nosaltres complim. Els socialistes complim. Es pot 
tardar més o menys, però l’objectiu es clar: ajudar a 
qui més ha patit i pateix els efectes econòmics de la 
pandèmia. En primer lloc han estat els sectors més 
desafavorits i desprotegits, per mitjà dels serveis 
socials. En segon lloc, amb els ERTE, intentar reduir 
les xifres d’aturats. I en tercer lloc, els ajuts actuals, 
establerts en les fases necessàries, incloent els ajuts 
previstos amb inversió exclusiva de l’Ajuntament. 
I mentrestant, dissenyar la recuperació del teixit 
productiu de la nostra ciutat. Pas a pas, sense 
aturar-nos, però amb la previsió necessària per 
a no generar una despesa que deixe en perill les 
inversions necessàries per a sortir enfortits de la 
crisi que tenim al damunt, i que tardarà a superar-
se. No va de mesos, va d’anys. No es tracta de 
demagògia, es tracta de realitats.
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Pla Convivint o com posar 

les persones al centre 
de la política

Per Paula Cerdà Escorihuela

22 d’Abril, 
Dia de la Terra 

Per  Cecilia Pastor

Fa poques setmanes que 
formo part de l’equip de 
govern. Un temps just 

però enriquidor on tinc la possibilitat de continuar 
treballant per Vinaròs des de l’acció directa. Una acció 
directa que va reflexada més enllà de la política local 
i on entra en joc la inversió feta des de la Generalitat 
Valenciana per companyes com Mónica Oltra. I d’això 
vull escriure en este article. 
Vinaròs torna a destacar al nord de la província per 
a bé, perquè hem estat inclosos en el Pla Convivint. 
Aquest Pla està enfocat a la millora i creació de noves 
infraestructures de Serveis Socials que suposarà 
una inversió de 561 milions d’euros a tot el territori 
valencià i amb què es finançaran 247 projectes. 
D’entre aquests projectes, els destinats per a Vinaròs 
són: la construcció del Centre de la Dona (després 
d’haver-se fet públic la legislatura anterior), el Centre 
Ocupacional i Centre de Dia (un altre projecte que 
pareix que s’oblidava després de tants anys i la 
reclamació constant de les entitats socials de Vinaròs) 
i també la Residència i Centre de Dia, que comptarà 
amb places de titularitat pública gestionades per la 
Conselleria de Polítiques Socials.
I és amb propostes reals com estes on se comprova 
realment la política útil; la que treballa per la 
població que més ho necessita i que fa front a les 
necessitats reals analitzades des dels organismes 
oficials. Projectes que ajudaran a impulsar la part 
més inclusiva i feminista de Vinaròs, perquè té en 
compte els col·lectius que més ajuda necessiten i farà 
revalorar les feines vinculades a les cures i l’economia 
de la criança, ja que oferiran multitud de llocs de 
treball tant durant tot el seu procés de planificació, 
construcció i com funcionament. 
Posar les persones en el centre de la política és el que 
portem fent des de fa anys. Perquè nosaltres venim a 
treballar per Vinaròs i per la ciutadania vinarossenca. 
I perquè aconseguirem fer de Vinaròs una ciutat més 
inclusiva i amb més serveis d’atenció a la ciutadania.

El canvi climàtic és un canvi notable i de 
llarga durada en els patrons del clima del 
planeta. Aquests canvis han augmentat 
dràsticament en els últims anys degut, 
entre altres factors, a l’excessiu augment 
de CO₂ en l’atmosfera, produït per la 
crema de combustibles fòssils a través de 

l’activitat humana. Si bé altres factors naturals també influeixen 
en aquest canvi climàtic, sens dubte l’excés de CO₂ provocat 
per la humanitat és el que manté la calor en l’ambient i el que 
produeix un excessiu escalfament global. Amb una crisi climàtica 
que no deixa d’agreujar-se, cada Dia de la Terra que celebrem 
es torna més necessari si cap, des de la seva creació en 1970 
als Estats Units, la jornada reuneix milions de persones de llarg 
a llarg del planeta en la lluita pel medi ambient, subratllant les 
mesures urgents que hem d’introduir per a salvar el planeta. 
De fet, les xifres són clares: les emissions globals de CO₂ han 
tornat ja als nivells previs a la pandèmia malgrat les notícies i els 
discursos benintencionats que vivim durant el confinament que 
“la naturalesa reclamava a poc a poc el que és seu”. Si tenim en 
compte que hauríem de reduir les nostres emissions de diòxid 
de carboni en un 43% abans de 2030 per a mantenir a ratlla 
l’escalfament global a 1,5 °C, la magnitud del desafiament que 
tenim per davant no és, per descomptat, assumpte fútil.
Encara que sembli impossible, sí que es pot revertir la tendència, 
però la urgència és tan gran que existeixen uns certs interrogants 
sobre la capacitat del planeta de tirar marxa enrere al que molts 
consideren com un canvi irreversible o en el límit de ser-ho. El 
canvi en les pautes climàtiques suposa una cadena de pèrdues 
provocades, en gran part, per l’acció humana de producció 
industrial que no és sostenible. El sistema econòmic capitalista 
que existeix en l’actualitat als països industrialitzats no ajuda 
a frenar el canvi climàtic en absolut. El capitalisme es basa en 
un sistema de producció sense límits, centrat a satisfer una 
demanda individual provocada pel mateix sistema. La producció, 
al seu torn, es realitza a través del consum de combustibles 
fòssils, que, a més de ser limitats (esgotant, així, els recursos 
del planeta), són molt contaminants. Aquestes bases fan molt 
visible la problemàtica del sistema, que no se sosté. Els animals 
i les plantes aporten, amb la seva manera de viure, un equilibri 
a l’ecosistema. Un sistema que es va retroalimentant de manera 
natural per a poder garantir la supervivència de les diferents 
espècies i aportant la garantia de subsistència que ara en molts 
casos s’ha perdut. 
Les conseqüències de el canvi són entre altres: augment de 
gasos d’efecte d’hivernacle; augment de malalties, sobretot als 
països en vies de desenvolupament; desaparició de terrenys, 
moltes poblacions situades en la costa queden arrasades 
degut l’augment del nivell de la mar per la descongelació 
dels pols; fenòmens meteorològics extrems, onades de calor i 
greus tempestes; sequera, un medi ambient que deixa de tenir 
les condicions en les quals es pugui desenvolupar dins d’una 
normalitat permanent provoca una terra àrida que deixa de ser 
productiva; inestabilitat econòmica i conflictes bèl·lics.
Per a sobreviure, l’espècie humana necessita mesures 
immediates, que ja el temps corre en contra. Per a això, són 
imprescindibles noves polítiques dels països industrialitzats. 
No obstant això, serà la unió de mesures polítiques amb les 
accions individuals les que aconseguiran aquest objectiu. 
Polítiques com per exemple: incentivant l’economia agrària (ús 
de biomassa). Aquest és el sistema anterior a la capitalització 
de la producció. Era un sistema sostenible que, a més, generava 
riquesa i autogestió als pobles; aconseguint acords entre 
països. Aconseguir la reducció de gasos d’efecte d’hivernacle a 
través d’acords internacionals que comprometin als països a no 
sobrepassar els límits establerts entre nacions. Realitzant accions 
individuals. Duent a terme accions visibles en la pràctica que 
produeixin un canvi de consciència en la societat. Canvis en els 
hàbits que incitin a la ciutadania a canviar els seus costums per a 
actuar finalment amb una nova consciència. 
Hi ha nombrosos canvis que podem realitzar en els nostres 
hàbits de consum i en la reeducació de les nostres necessitats, 
reconsiderant què és el que realment és necessari per a viure 
en harmonia amb el planeta. Per exemple.: Consumir productes 
alimentaris de proximitat 0, també coneguts com a productes de 
“quilòmetre 0”. Reciclar i intentar minimitzar el nostre impacte 
generant menys escombraries. Desplaçaments de manera 
sostenible: transport públic, ús de la bicicleta, patinet... I, per 
a viatges més llargs, optar pel tren en lloc de l’avió. Estalviar 
en el consum d’energia. Consumir menys carn (la massiva 
producció de carn és la responsable d’entre un 25% i un 40% de 
les emissions de CO₂). El canvi climàtic ens afecta a tots/tes y és 
la nostra responsabilitat contribuir a frenar-lo per bé de tota la 
humanitat ,del nostre planeta.

Con la llegada del buen tiempo y las altas 
temperaturas vemos como los vinarocenses 
aprovechan para disfrutar en familia o con 
amigos del Paseo Marítimo y de toda la 
variedad de comercios ahí situados: cafeterías, 
heladerías, restaurantes, tiendas minoristas, etc. 
Desgraciadamente, hay que sumarle la aparición 
de puestos de venta de productos falsificados ‘top 
manta’ que carecen de permisos de venta al público 
y que mucho menos contribuyen en el bienestar de 
todos los españoles -no pagan IVA- ni en el de los 
vinarocenses, ya que tampoco pagan IBI, tasa de 
basuras, ni tasa de ocupación de espacios públicos. 
Competencia directa desleal contra nuestros 
comercios locales porque trabajan bajo una presión 
fiscal inexistente. Exigimos al Ayuntamiento acabar 
con la venta ambulante ilegal y animamos a los 
comerciantes a hacerse oír. Estaremos con nuestros 
pequeños comerciantes cuando decidan actuar y 
mientras llega ese día aconsejamos evitar realizar 
compras en este tipo de puestos ambulantes que 
se encuentran fuera de la legalidad.

Venta ambulante ilegal: ¡Basta!

VOX solicita el asfaltado de dos aparcamientos

Los  vecinos  de  la  Calle  Aragón  y  sus  alrededores  respiran  polvo  en  verano  y  pisan  barro  en

invierno.

Las  únicas  actuaciones  del  Ayuntamiento  para  solucionar  el  desastroso  estado  de  los  dos

aparcamientos públicos han sido: rellenar el firme con grava y parchear los agujeros que se forman.

En VOX vamos más allá y exigimos una solución definitiva: el asfaltado y el acondicionamiento

completo de los dos aparcamientos.

Es lamentable la manera de gestionar que tiene el Ayuntamiento sobre aquellos asuntos que afectan

directamente a la calidad de vida de los vinarocenses, a la imagen que el municipio da al visitante y

a los servicios que ofrece al ciudadano.

Nuestro municipio necesita un cambio de mentalidad urgentemente. Debemos recordarles una vez

más a nuestros gobernantes municipales que a la política se viene a servir al ciudadano y no a

servirse de él.

Juan F. Calvo – Resp. RRSS VOX Vinaroz

Josué Brito García

Cuando escogemos una lectura, buscamos la 
biografía del escritor, indagando su currículo 
académico y valorando su pedigrí en busca de una 
calidad sobre lo que vamos a leer; desechamos 
la lectura de aquellos que son como relleno, 
sombras o fantasmas en el mundo literario, sin 
biografía y en más de una ocasión sin apenas 
estudios (algunos en el mejor de los casos, han 
aprendido a teclear un ordenador, pasados los 
cincuenta), sin estudios más allá de los que les 
ha proporcionado el trabajo, (mi generación 
empezó a trabajar con catorce años) sus vivencias, 
sus errores, fracasos o sinsabores del día a día. La 
calle ha sido la universidad de muchos escritores, 
hijos de la pot-guerra, la escasez y el hambre, 
cuando con nueve años se era mayor para ayudar 
a tus padres en el campo (esos sentimientos y 
necesidades, se reflejan en sus escritos). Valoramos 
lo que nos presentan como bueno y desechamos 
lo desconocido, perdiéndonos: experiencias, 
aventuras, enseñanzas… años de trabajo, ilusión, 
esfuerzo o inspiración de personas que tal vez se 
perderán por el camino, por falta de un entorchado 
con el que la sociedad los califica. Olvidándonos 
que la vida es mundología, trabajo, aprendizaje 
o fracasos de muchos de los que nos rodean, y 
de los que también tenemos que reflexionar y 
aprender, y no solo de los que triunfan. Cualquier 
historia contada por su protagonista, puede ser 
enriquecedora, emotiva, auténtica o llena de 
consejos para no caer en los mismos errores de 
antaño.  

Día del libro
Antonio  B.Najar

Gobierno y oposición  PSOE y PP como siempre, 
¡y tú más !! El asunto es que el proyecto de única 
dirección de la Zona Norte se estanca hasta otra 
nueva reunión. La excusa es la  de  siempre, la 
de no haber contado con  el PP,  con  Cs y PVI en 
su logística. Así ha actuado el Sr Sánchez con los 
Decreto Ley, así ha actuado el equipo de gobierno 
en Vinaròs. Desde hace meses el proyecto estaba 
en marcha, se hablo con Autos Mediterráneo 
para  futuras  paradas  y recorridos. Dejen la 
política y pónganse a trabajar para  el   bienestar 
de Vinaròs, estamos ya  hartos de luchas, pasó 
con la piscina y está pasando con la Zona Norte. 
Se  puede  acelerar  y más  con la pandemia ese 
nuevo recorrido, el presupuesto es mínimo  y 
muchas  las ventajas. Los baches viniendo desde 
la estación  hasta el cementerio, calles interiores 
sucias, etc. Otro asunto es Protección Civil, que ya 
llevan un año mareando la perdiz, las basuras en 
esos contenedores que se atascan  con el cartón 
y que  se llenan rápido y no pasan a su debido 
tiempo a vaciarlos. Ayudas  a los más  necesitados  
y a los pequeños  autónomos que están pagando 
unos impuestos donde no hay beneficios porque 
o están cerrados o van a cerrar. En unos meses 
decenas de familias se van a  quedar sin ingreso 
alguno, p6ngan ás atención en ayudas’ sociales, 
fondos hay, los que no se han gastado  en el 
carnaval, Semana Santa y las fiestas de San Juan y 
San Pedro así como la de San Sebastián. Las rebajas 
fiscales influidas en el plan Eeo, como una bajada 
del IB1, basuras que se aplicará el  próximo año, 
debería darse ahora que es cuando  se necesitan. 
Con la excusa  de la Pandemia los servicios  van 
muy lentos y las “citas previas” se dan a largo 
tiempo. Ser  político significa hablar con  la  gente 
y andar por  todos  lados viendo     y  observando y 
no·    perderse  en  los  despachos.

¿Son galgos o podencos?
Juan Bautista Patón Silva I
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PESCA

Andrés Albiol Meduseta romboïdal

Aguas ‘grises’ en la rara primavera

Ecos de mar; los beneficios del consumo de pescado

RESUM DE TOTS ELS PARTES ESTADÍSTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE FEBRER DE L’ANY 2021 (i III)

Escasas capturas de langostinos a la xarxa

  PEIXOS
Seitó (Boquerón)                        44.851 kg
Maira (Bacaladilla)                           45
Escrita (Raya)                                 821                           
Totina (Manta, Batoideos)               16
Besuc (Besugo)                             184
Boga/Xucla(Bogue/Picarel)         1.265
Rallat (Bonito)                                      4
Cavalla (Verdel, Caballa)               1.189
Vetes (Cintas)                                 116
Congre (Congrio)                             220
Gall (Pez de San Pedro)                   85
Orá (Muixarra, Dorada)                1.085
Mòllera (Fanéca)                          1.011         
Gallineta (Cabracho)                       175
Sorell (Chicharro, Jurel)              4.896
Esparrall (Raspallón)                    438            
Palá (Lenguado)                            760
Sarg (Sargo)                                  670
Lliri (Tallaams, Anjova)                  145
Llobarro (Lubina)                              46
Penegal (Bocanegra)                       25

Mabre (Herrera)                             155
Aranya (Vívora)                               353                                       
Pagell (Breca, Pagel)                     915
Peluda (Solleta)                             561
Lluç (Pescadilla, Merluza)           4.629
Rap (Rape)                                 2.830
Aspet (Espetón)                            88
Rom empetxinat (Rodaballo)          13
Juriola (Lucerna, Rubios)             177
Moll (Salmonete)                        3.786
Morralla (Serranos, etc.)            1.430
Sardina (Sardineta)                  23.410
Murena (Morena)                            2
Mero (Cherna)                               13
Letja (Verderol, P. limón)               2
Bacoreta (Sarda)                            25
Sorella (Jurel real)                           60
Llissa (Mújol, Lisa)                         321
Pagre (Pargo)                                 80
Bisso (Estornino)                            7
Gatet (Pintarroja)                            12
Roncador (Roncón)                        75                       

Rata (Miracielo)                              151
Tigre(Lenguado portugués)               3
Corva (Corvallo)                              130
Misèria (Bruixa, Gallo)                     107
Peix de rei (Pejerrey)                       46
Mamona (Brótola de roca)                21
Saboga (Alosa)                                  8                                                                              
Dèntol (Dentón)                               76
Chopa (Cántara)                              30
Morruda (Sargo picudo)                    6
Vidrià (Mojarra)                               64
Salpa (Salema)                              122
Tord (Tordo, Lábridos)                    12
Rom (Rèmol, Rombo)                     32
Chavo (Ochavo)                            122
                                                 _______
Total……………………….         97.913
                               
  CRUSTACIS
Cranc de paleta(Cangrejo común)  127
Cranc blau (Cangrejo azul)                24
Escamarlà (Garagan, Cigala)          25           

Llagostí (Langostino)                     131   
Galera (Estomatoideo)                 4.337
Llagosta (Langosta)                        240
Gamba (Camarón, Quisquilla)       295
Gamba roja (Gamba roja)               2
Llomàntol (Bogavante)                    15
                                                ______
Total      ...........................       5.196
  MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)                  373
Sepió punxa (Choquito)                  70
Canana (Pota, Volador)              1.054
Sèpia (Choco, Jibia)                    1.753
Polp roquer (Pulpo roquero)        1.148
P. blanc (P. blanco)                    1.973
P. mesquer (P. almizclado)            314
Caragol punxent (Cañailla)              40
Llonguet (Holoturia)                            2
                                                 _______
Total     ..............................   6.724 

TOTAL EXTRACCIÓ…….  109.834

Semana con una mar inestable en la típica estación primaveral. Los continuos pero  
poco intensos roles de viento inundaron de nubosidad el litoral marítimo. 
Se pudo faenar en todas las modalidades que están operativas, a excepción del jueves que hubo oleaje. 
Las capturas, en general, no fueron abundantes. Y las cotizaciones sufrieron altibajos.
La pesca de arrastre, los siete bous subastaron gran variedad de pescados y mariscos, como cigala, 
gamba, calamar, pez de S. Pedro, pescadilla, gallo, salmonete, peluda, rape, móllera, pejerrei, caballa, 
galera, caracol, pulpo roquero y blanco, canana, raya y morrallas.
El cerco, las tres traíñas están efectuando la veda tras el peix blau.
Los artes menores, una barquita trasmallera está inmersa en la campaña langostinera, siendo su 
rentabilidad floja. Cuatro se dedicaron a la sepia. Una al mabre. Otra al lenguado y rombo. Y dos a la 
langosta, cabracho, dentón y corva. 
El palangrillo costero, dos embarcaciones atraparon con el arte de anzuelos dorada, lubina, pargo y 
sargo.
Y la pesca del atún rojo del Mediterráneo con línea de mano al anzuelo, el lunes tres barcos capturaron 
10 ejemplares de 50/kg/unidad. El martes, entre dos llevaron 10 piezas. El miércoles una vendió 5 
ejemplares. Y el jueves no salieron por la mala mar. 

Recientemente traumatólogos, endocrinos, nutricionistas y miembros de Top Doctors, nos comentan 
estos días que las consumiciones de anchoas, y pescados en general,  es un gran beneficio para la persona. 
En concreto el boquerón, es una especie que contiene colágeno, ácidos grasos Omega 3 y las vitaminas 
A, B12 o D que aporta al organismo el calcio que se deposita en los huesos y previene la osteoporosis. 
Éstos nutrientes básicos, nos favorecen al combatir la oxidación y la inflamación del esqueleto, así como 
regenerar los cartílagos de las articulaciones. Además nos ayudan en las enfermedades comunes como 
el envejecimiento, o sea, la artrosis, que es degenerativa por el desgaste del cartílago articular.  Y la 
artritis, que es un proceso inflamatorio de origen inmunológico que se origina por la inflamación de 
las membranas que recubren las articulaciones y con el tiempo acaban dañando la osamenta que la 
conforman. De manera que aconsejan el comer productos del mar, con una dieta en especial, en este caso 
la anchoa de cara a ésta venidera temporada, y a ser posible una vez frita, semi-salazón, etc., procurando 
injerir también las pequeñas espinas de las aletas, puesto que están muy calcificadas y por lo tanto son 
buenísimas para el consumo humano.

O en castellà medusa piramidal a l’estar formada 
per dos piràmides unides oposadament per la 
seua base. Talla 2 cm. El seu nom científic és 
Tetraplatia volitans. Són de les moltes espècies 
considerades en general pels pescadors 
també com llepons, borm i aigua roïna, perquè 
s’enganxen en els arts i com són tan febles 
i viscoses taponen les malles de les xarxes 
convertint-se en un moc apegalós que no 
deixa pescar bé. De la classe Hidrozoa i de 
l’orde Narcomedusa, el seu cos és gelatinós, 
flexible i allargat. Posseïx quatre crestes en els 
bords al llarg de tota la seua longitud, que en 
cada una reunix un parell de lòbuls marginals. 
En el centre té un solc que delimita la porció 
oral de l’aboral. Posseïx uns òrgans sensorials 
per a l’equilibri vertical, a més d’encarregar-se 
del moviment cap avant, i que estan ubicats 
en el bord de la umbrela. Corporalment al 
llarg té unes cèl·lules que produïxen toxines, 
i en cas de ser atacades les disparen per a 
inocular verí a depredador. La seua coloració 
en incolora, però a vegades es fa blanc blavós. 
Per a la reproducció hi ha separació de sexes. 
La fecundació és externa. A la primavera 
comencen a aflorar prop de la superfície. Dels 
ous lliures a la corrent marina fecundats, ix 
una larva que es fixa sobre el llit marí per a 
transformar-se en un pòlip. Allí estarà fins que 
les condicions climatològiques siguen idònies, 
que bé pot ser l’any següent, en que se solta del 
fons i es convertix en medusa, per a realitzar la 
fase reproductora. S’alimenten atrapant amb 
la boca zooplàncton. És pelàgica. Cosmopolita. 
Habita en profunditats dels 2 a 1.000 m. No 
produce picaduras en las personas.
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ACTUALITATESPORTSE L  D I A R I E TVinaròs

Mati Mestre i Ismael Fuentes són dos jugadors del CD Roda, l’equip 
filial del Villareal CF. Als seus 16 anys, compaginen la seva prometedora 
carrera esportiva amb els estudis. Els dos coincideixen en què és dur, 
però que al final, l’esforç de cada dia val la pena

Des de quan jugueu a futbol? 
Mati: Jo jugo a futbol des que tenia 5 anys seguint la 
tradició familiar, ja que a casa ja s’hi jugava. Però amb 
el pas del temps s’ha convertit en una forma de viure.

Què destacaríeu l’un de l’altre com a virtut dins del 
terreny de joc?
Ismael: Jo de Mati destacaria la seua presència al 
camp i la sobretot la potència física que té.
Mati: Bueno,  jo d’Isma destacaria, a part d’allò més 
personal, el desequilibri que mostra amb la pilota als 
peus, ja  que és un jugador rapidíssim amb moltíssima 
qualitat.

Qui són els vostres referents?
Ismael: La veritat és que mai he tingut un referent 
com a tal, però sí que és veritat que quan veig partits 
de gran nivell sempre intento fixar-me en jugadors 
que s’assemblen al meu estil de joc, com podria ser 
Mbappé, per exemple. 
Mati: Jo sempre he dit que el meu referent no només 
en futbol, en l’àmbit personal també, és mon pare 
Mati Mestre. El seu suport i l’esforç que fa dia a dia 
per mi no li ho podré pagar mai. Ell és el que dia a 
dia em dóna la força i motivació per a lluitar per allò 
que vull aconseguir. Després, estaria Carles Puyol, la 
seua lluita, personalitat i caràcter fan d’ell el jugador 
perfecte per a mi.

Vau començar al Vinaròs CF i la temporada passada 
vau formar part del Benicarló CF. Com vau decidir 
fer el salt i passar a formar part del CD Roda?
Mati: Nosaltres vam decidir pegar el salt, quan 
després d’una gran temporada al Benicarló i de tot el 
confinament, ens van proposar fer la pretemporada 
amb ells. Després de prendre una decisió tant ells 
com nosaltres, vam decidir que seria una experiència 
molt bonica el fet de poder jugar a un equip d’aquest 
nivell, i llavors va ser quan vam donar el SI definitiu.

Quina és per vosaltres la part més positiva de formar 
part del filial d’un equip com el Vilareal CF? I la més 
“negativa”?
Mati: Hi ha moltes parts positives d’estar a un club 
com aquest, entre altres, el nivell d’aprenentatge que 
t’aporten tant els entrenadors com els jugadors, el 

“ Vam decidir que seria una 
experiència molt bonica el 

fet de poder jugar a un equip 
d’aquest nivell”

Mati Mestre i Ismael Fuentes: 

nivell de la competició, l’exigència als entrenaments... 
Però l’avantatge que destacaria per damunt d’aquestes 
és el fet de poder fer amics que sempre estaran en 
el teu record. Pel que fa a les coses negatives és 
impossible dir-ne alguna. Quan una persona està a 
gust a un lloc, encara que les coses siguen negatives, 
sempre s’intenta traure la part positiva per seguir 
endavant.

A més, esteu cursant 1r de batxillerat aquí a Vinaròs, 
com compagineu la vostra carrera esportiva amb les 
classes?
Ismael: És bastant dur perquè has d’organitzar-te molt 
les hores per a poder traure-ho tot,  ja que a primer 
de batxillerat ja es nota el canvi i l’exigència i s’ha 
d’estudiar bastant més que a l’ESO.
Mati: Jo vaig i torno cada dia d’entrenament a Castelló. 
Al principi s’hi feia un poc dur, però una vegada 
acostumats no es fa tan pesat. Tant jo com la meua 
família estem fent un esforç enorme per poder dur-ho 
tot a terme i, tant els estudis com l’esport, estan anant 
molt bé. Al final, tot esforç té la seua recompensa.
Com us plantegeu el moment d’anar a estudiar a la 
universitat en relació al futbol, que és més important 

per vosaltres?
Ismael: L’objectiu desitjat és arribar el més lluny 
possible en el món del futbol, però hem d’estudiar 
perquè el futbol ens pot fallar per molts factors com 
una lesió... llavors és important tenir uns estudis per 
al futur.
Mati: Els estudis sempre van per davant del futbol, tenir 
una bona base acadèmica és fonamental per tindre 
un bon futur, ja que al futbol és molt difícil triomfar. 
A l’hora d’estudiar a la universitat m’agradaria poder 
combinar les dues coses, els estudis amb allò que  més 
m’agrada fer, jugar a futbol.

Considereu que és difícil arribar a ser futbolista 
professional?
Mati: Ser futbolista professional és molt difícil, només 
els millors arriben a ser-ho. És difícil d’aconseguir, 
però no impossible i el treball i la regularitat són 
fonamentals. El que més importa, però és la confiança, 
un ha de creure en ell mateix i en les seues capacitats, 

has de ser fort psicològicament i superar els 
obstacles que et posa la vida i el futbol.

El futbol espanyol és un dels més forts a 
nivell mundial, per què creieu que és així? 
Ismael: Creiem que és així perquè a Espanya 
sempre hi ha hagut molta afició al futbol. A 
més, s’ha demostrat en moltes ocasions que 
les bases dels clubs espanyols dels clubs 
són les millors.

“Els estudis sempre van per 
davant del futbol, tenir una 

bona base acadèmica és 
fonamental per tindre un bon 
futur, ja que al futbol és molt 

difícil triomfar”

“El que més importa 
és la confiança, un 
ha de creure en ell 

mateix i en les seues 
capacitats, has de ser 
fort psicològicament i 

superar els obstacles que 
et posa la vida i el futbol”

On us agradaria estar d’aquí a 4 anys?
Ismael: La nostra intenció és arribar el més 
lluny possible en el món del futbol, però si 
no aconseguim aquest objectiu d’aquí a 4 
anys, esperem estar estudiant una bona 
carrera o tenint una bona feina.
Mati: En un futur, en l’àmbit esportiu 
m’agradaria seguir jugant a futbol i si 
pot ser al millor nivell possible.  Respecte 
als estudis, espero tenir la carrera que 
m’agradaria estudiar ben encaminada.

Laia Casanova
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ESPORTS

Partits com a locals jugats al pavelló d’Alcalà, a qui agraïm la seva facilitat per poder 
jugar. El cadet també va ajornar el seu partit per problemes del rival, el Taurons 
Ribarroja. El juvenil en un discret partit es va desfer sense problemes de un combatiu 
Betxí. I el sènior, en un mal partit i després d’anar per darrere durant gran part del 
encontre va empatar en el temps a cero en un gran llançament de Agustín Serrano.

 2 Divi. Juv. Cs 1: CBM Vinaròs 26 - Ruralnostra U.E. Betxí 18       
CBM Vinaròs:  Nogales, Amare, Sergi(1), Tomàs(1), Sergio (1), Marcos(2), Víctor(5), 
Josa(1), Juan(5), Ayza(2) i Raga(8).       
Partit còmode per al juvenil, que seguint en la gran defensa 6-0 els va sobrar per 
encarrilar el partit. 
El dissabte acaba la lliga, tenint el tercer joc assegurat i en cas de guanyar al Altura, 
es podria a acabar segons, però no depèn dels nosaltres.
 (SENIOR MASCULÍ): 1ª Autonòmica Masculina CS: 
Farmateca C.Bm. Vinaròs  24 - C.H. Vila-real  24
CBM Vinaròs:  Marc, Carlos, Max(5), Sergi(5), Jaime(1), Jesús, Ian(1), Serrano(7), 
Miralles(1), Christian, Rubén(2), Eddy i Quim(2).
Mal partit del Vinaròs que no va estar còmode en tot el partit davant de un Vila-real 
molt experimentat i que va fer el seu partit.
Esta setmana partit en teoria assequible a la pista del Almassora i per el 1 de maig 
partit a Altura que serà la primera finalísima per aconseguir les metes marcades a 
principi de temporada.
(CADET FEMENÍ) “AMISTÒS” Serra de Irta 9 -  Artclinic CBM Vinaròs 12
CBM Vinaròs: Laia, Aitana, Maria, Saray, Claudia, Minerva, Olga, Sulayma, Joana, 
Sofia.
Les Cadets del Club, van jugar un amistòs de Preparació a Alcalà de Xivert, el 
diumenge de tarde. El Partit no començaba bé per a les nostres, ja que en el descans 
les rogetes perdien per 3 gols, a la segona part, tras el pas per els vestidors, és van 
corregir errors tactics, el Artclinic va eixir super enchufades al partit, poden remontar 
el partit i guanyant per 9-12.

Handbol Bàsquet

Volei

Club Balonmano Vinaròs

El passat cap de setmana l’equip juvenil femení 
es desplaçava a La Cañada per disputar l’únic 
enfrontament de la jornada, ja que la resta de 

competicions estan parades. 
Les vinarossenques no van 
poder aconseguir la victòria, 
que va ser per a Escuela 2- La 
Cañada per 0 sets a 3.
Al llarg del partit les juvenils 
van anar millorant el joc i 
aconseguint més punts a 
cada set, deixant uns parcials 
de 25-10, 25-17 i 25 -22. Tot i 
això, les jugadores continuen 
treballant i millorant de cara 
als partits de les següents 
jornades.
La pròxima setmana es 
reprèn la competició cadet 
femenina mentre que 
els equips masculins ja 
comencen a preparar la 
temporada de volei-platja.

Laia Casanova

INFANTIL FEMENINO
NBF 61 - CB Vinaròs 36
Segundo partido en dos días de nuestras chicas. Pese a mostrar una 
buena actitud, la falta de rodaje y dos parciales en el tercer y sexto 
cuarto muy desfavorables (6-0 y 9-0), nos impidieron disputar la 
victoria. Sin embargo, cuando el equipo local se cargó de faltas y 
fue perdiendo a sus mejores jugadoras, pudimos desplegar nuestro 
juego y llevarnos los dos últimos cuartos.
INFANTIL MASCULINO
CB Benicarló B  40    C B Gil Comes Vinaròs   76
 Un encuentro en donde el resultado no es lo reflejado en el juego.  
Hoy hemos perdido la oportunidad de seguir avanzando como 
equipo, al contrario, se dio un pequeño paso atrás. Muy poco detalles 
de lo trabajado, poca intensidad defensiva y malas decisiones. Así y 
todo se definió por los rebotes ofensivos, como por los ataques en 
1c1. Tenemos todavía una jornada más, para poder volver a jugar 
como equipo.
CB Gil Comes Vinaròs 66   Tau Castellón 36
A pesar del resultado seguimos con el ritmo equivocado. Volvimos 
a depender del juego 1c1 con poca iniciativa a jugar en equipo. 
Un Tau, que no se resignó en ningún momento. Queda de nuevo 
incrementar intensidad de los entrenos, donde en esta segunda fase 
, tendremos compromisos más complicados. 
CADETE FEMENINO
NBF 61 - CB Vinaròs 20
Gran partido de las locales que jugaron un muy buen juego y se 
llevaron una merecida victoria. Nos cerraron acta en el 7 cuarto, pese 
a lo cual se mantuvo una intensidad que no merecía la clasificación 
con 25 faltas. 
CADETE MASCULINO
CB Vinaròs 65- CB Benicarló 37

 

Club Bàsquet Vinaròs
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ACTUALITATTAULER MUNICIPALE L  D I A R I E TVinaròs

Drons

Horari: dissabte de 10 a 13 h
Lloc: Vinalab
Preu: Gratuït

Dies: 17 i 24 d’abril i 8 de maig

Manipulador d’aliments

Horari: preguntar al Casal Jove
Lloc: en línia tot l’any

Preu: Gratuït

Dies: pregunta les diferents 
dates al Casal Jove

Primers auxilis per a bebés i xiquets 
i xiquetes, 15 h semipresencial

Horari: dissabtes de 9 a 14 h
Lloc: Creu Roja

Preu: Gratuït

Dies: 8, 15 i 22 de maig

Llengua de signes

Lloc: en línia
Preu: Gratuït

Dies: del 10 al 24 de maig

PROGRAMACIÓ
CURSOS 2n TRIMESTRE 2021

Inscripcions: 
CASAL JOVE CIJ 

 C/ Carreró, 51 · Vinaròs

Més informació:    
 964 400 314   
 casaljove@vinaros.es
 636 222 743

També ens trobaràs en: 

  @casaljove.cij.vinaros 

  @casaljovevinaros

Gestiono les meues emocions 
en temps de pandèmia

Horari: divendres de 18 a 20 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 7, 14, 21 i 28 de maig

Senderisme

Horari: dissabte de 10 a 13 h
Lloc: ermita de Vinaròs

Preu: Gratuït

Dies: 5 de juny

Taller de Minetest

Horari: dissabtes de 10 a 13 h
Lloc: Vinalab
Preu: Gratuït

Dies: 15, 22 i 29 de maig

Afrontar una entrevista de treball

Horari: divendres de 18 a 20 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 30 d’abril

Edició de vídeo

Horari: dissabtes de 10 a 13 h
Lloc: Casal Jove

Preu: Gratuït

Dies: 12 i 19 de juny

Cuina

Horari: divendres de 17 a 19 h
Lloc: espai gastronòmic del mercat

Preu: Gratuït

Dies: 4, 11 ,18 i 25 de juny

L’Ajuntament de Vinaròs, per Acord de la Junta de Govern Local 
de data 9 d’abril de 2021, va aprovar l’expedient i plecs per 
a la contractació del SUBMINISTRAMENT, IMPLANTACIÓ, 
MANTENIMENT DE L’APLICACIÓ DE GESTIÓ ECONÒMICA-
CONTABLE, GESTIÓ D’INVENTARI I PATRIMONI I GESTIÓ 
DE NÒMINES I RECURSOS HUMANS contracte que es 
troba dins de la Estratègia de Desenvolupament Urbà 
Sostenible i Integrat  (EDUSI) cofinançat pel Fons Europeu de 
Desenvolupament Regional (FEDER), 2014-2020. (EXP.GRALS. 
27/20 GEST. 8024/20). 

Obtenció de documentació i informació: Ajuntament de 
Vinaròs, Pza. Parroquial, nº 12, 2º pis, de dilluns a divendres de 
9 a 14 hores i a la pàgina www.vinaros.es /Perfil Contractant

Data límit de presentació de la documentació 
electrònicament: el 18 de maig de 2021.

Lloc de presentació: Plataforma de contractació del Sector 
Públic de l’Ajuntament de Vinaròs.

ANUNCI LICITACIÓ
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TAULER MUNICIPAL

  ·  964 401 912

  MÉS INFORMACIÓ
 ADL Agència de Desenvolupament Local
 Carrer de Sant Ramon, s/n
 Tel. 964 407 700
 www.adl.vinaros.es

  LLOC DE REALITZACIÓ
	 Centre	del	Coneixement	VINALAB 
 Carrer de Galícia, 12
 Vinaròs

  INSCRIPCIONS EN LÍNIA
 bit.ly/Reiniciat

Curs: Entrenament per 
al teu desenvolupament 

personal i professional (40h)

Dates: 7, 9, 11 i 14 JUNY
Horari: 9.30-13.30

Inscripcions	fins	al	30	de	maig

Curs: Facturació i gestió 
comptable de la PIME (40h)

Dates: 12, 14, 16, 19, 21, 23, 26 i 28 ABRIL
Horari:	9.00-14.00 

Inscripcions	fins	al	5	d’abril

AJUNTAMENT DE VINARÒS
ADL AGÈNCIA DE DESENVOLUPAMENT LOCAL

REINICIA’T
Accions formatives 2021

1r semestre

 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

Turisme

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

BERGANTÍN       
C. Varador, 8 
964 45 59 90 

LA ISLA
Pg. St. Pere, 5 
964 45 23 58

BANG BANG
Av. País Valencià, 2
722 88 23 99

BUGATTI
Pg. St. Pere, 1
964 47 38 93 

COME IN CASA
Pl. St. Agustí, 3
964 84 47 41

DANIELL’S 
Av. Fco. José Balada, 15
964 86 09 60

DESPERADOS
C. Cala del Puntal, O, 8
964 40 10 26

DUC DE VENDÔME
Ctra. N-340, Km. 1053 
964 45 09 44

VINARÒS  
PER EMPORTAR
RESTAURANTS I BARS
MENJAR PER EMPORTAR 
COMIDA PARA LLEVAR 
PLAT À EMPORTER 
TAKE AWAY

ESTABLI
M

EN
TS

 A

MB MENJAR PER EM
PORTAR

GASTRO LAI
Pg. Blasco Ibáñez, 7
964 02 66 17

KAOS
C. Dr. Santos, 4
877 01 38 49

L’OLIVERA
C. Arxipreste Bono, 28
964 45 69 78

LA MAR DE BO
C. Cid, 16 local 1
864 81 39 09

LO CAPRITXO
C. Socors, 37
620 14 87 02

MANDRAGORA 
Mare de Deu del Socors, 33 
640 86 10 74

MCQUEEN
Av. Jaume I, 31
675 44 90 44

MUU..!
C. St. Francesc, 31
964 04 40 75

Establiments adherits al Sistema Integral 
de Qualitat Turística en Destí (SICTED)

Avís: Per a confirmar disponibilitat de 
l’oferta haureu de posar-vos en contacte amb 
l’establiment participant en aquesta iniciativa. 
L’Ajuntament de Vinaròs no es responsabilitza 
del tancament i obertura dels establiments.

NIRVANA
C. Dr. Segarra Obiol, 4 
Local 2
651 42 94 70

NOU ALBOCÀSSER
Pl. Sant Agustí, 4
605 11 84 33

NOU PARADA
C. St. Cristòfol, 2 
964 82 61 14 

RAFEL “LO CRISTALERO”
Av. Pau Béjar -  
C. Cervantes, 2
964 40 20 48 

TERUEL
Av. Madrid, 11
964 40 04 24

TIC-TAC
Av. Fco. José Balada, 231
964 49 61 37
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ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs

ESQUELES

Visita l'hemeroteca 
gratuïta del Diariet al 
repositori de la UJI

http://repositori.uji.es/xmlui/
handle/10234/95093

Cerca imatges i articles 
de la història de Vinaròs

E L  D I A R I E TVinaròs

Sempre et recordarem amb molta estima

En memòria de:
Amalia Simó Barrachina
Que ha mort a Vinaròs el dia 19 d’abril

de 2021, a l’edat de 104 anys 

D.E.P.

La família agraeix tota l’atenció rebuda i les mostres 
d’afecte i condolença que ens han oferit.
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Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció:  Laborals: 9.00 i 
19.00 h  Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 
12.00 i 19.00h. 

Convent Divina Providència: 
Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.

Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 
h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h

Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)

El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. 
Diumenge: 10.00 h

Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 
h, Dimarts estudi bíblic: 20 h 

Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Recollida d’estris voluminosos  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat” 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

25 abril SANZ c. Pont, 83

26 abril VALLS av. Fco J.Balada 24

27 abril MATEU San Francisco 103

28 abril TORREGROSA Av. Llibertat, 9

29 abril PITARCH c. del Pilar, 120

30 abril VINARòS FARMACIA av. País Valencià, 15

 1 maig FERRER pl. Sant Antoni, 39

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

E L  D I A R I E TVinaròs

DILLUNS, DIMECRES I DIVENDRES 
NO FESTIUS

La resta de dies sense servei
POBLACIÓ ANADA TORNADA
CATÍ 8:15 17:30
ANROIG 8:25 17:20
XERT 8:30 17:15
SANT MATEU 8:45 16:55
CANET 9:00 16:45
LA JANA 9:10 16:35
TRAIGUERA 9:15 16:30
SANT JORDI 9:20 16:25
VINARÒS 9:45 16:00

CATÍ-VINARÒS

URBÀ VINARÒS

DILLUNS A 
DIVENDRES

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

8:30
9:15
9:55

11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:30
8:50

10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00

10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

DISSABTES, 
DIUMENGES FESTIUS
( Diumenge i festius , 
només juliol i agost)

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11.20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

          10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15
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agenda

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60

DILLUNS A DISSABTES (Excepte festius) DIUMENGES I FESTIUS

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA 
              Des de 6:30 a 19:30, cada 30 minuts       
              20:30 i 21:30

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA   
              Des de 6:30 a 21:30, cada 60 minuts      

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 20:30 cada 30 minuts
             21:00 i 22:00

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 22:00 cada 60 minuts
             

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 20:30, cada 30 minuts       
              21:30 i 22:30

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 22:30, cada 60 minuts       
          

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 20:50 cada 30 minuts
             21:50 i 22:50

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 22:50 cada 60 minuts
             

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA

Parades Vinaròs- Benicarló-Peníscola:  

Riu Servol - Avg. Llibertat (només de tornada) - Esglèsia (només d’anada) 
- Avg. Picasso - Avg. Pio XII - Renfe/Vinaròs - Hospital Comarcal - Polig 
Industrial (pista atletisme) - Polig. Vinaròs (Carrefour) - Batreta N340, 
Km1045.8 - Renfe/Benicarló (només a l’estiu) - Casal C/S Francescc,29 - 
Jardins Plaça Constitució 1 - Neptuno (només de tornada) - Doctor Fleming 
(Mercadona i només d’anada) - Farell.Avg. Papa Luna 73 - Can Vicente. 
P.Luna, Plenamar - Las Caracolas. P Luna 370 - Fruit. Piñana - Voramar, Grna 
Hotel Peníscola - Casablanca, Plaça Luna Restaurante Fontana - Peñismar, 
Piscina Municipal - Bodegón 2000, (P. Luna 80) - Acuazul, Apartaments 
Picasso - Hotel Peníscola Plas, Hotel Felipe II -  Hosteleria del Mar ( P. 
Luna,19) - Hotel Maria Cristina, P Luna 10 - Turismo , (Avg Primo de Rivera, 
31) - Plaça Constitució, Ajuntament -  Castell  (Plaça J.B. Antonelli)




